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پازوکی  اقتصاددان: غیرشفاف ها می ترسند!

تعامل با FATF درخشان ترین اقدام وزارت اقتصاد است

تعیین تکلیف حساب های مخدوش بانکی تا پایان شهریورماه

یک اقتصاددان می گوید یکی از مهم ترین اقدامات سه سال گذشته 
وزارت اقتصاد تعامل با FATF بود که به موجب آن روابط اقتصادی ایران 
با بانکهای بزرگ دنیا برقرار شد، موضوعی که اقتصاد ایران در شرایط 
کنونی به شدت به آن نیازمند است و اغلب کسانی با آن مخالفند که به 

دنبال بهره برداری از اقتصاد غیرشفافند!
 ،FATF مهدی پازوکی در گفت وگو با ایسنا، درباره تعامل ایران با
اظهار کرد: برای اینکه ایران بتواند با کشورهای دنیا ارتباطات اقتصادی 
برقرار کند قطعا باید تعامل با FATF را هم بپذیرد. اکنون یکی از ایراداتی 
که مخالفان برجام مطرح می کنند، این است که چرا تاکنون بانک های 
بزرگ اروپایی و آمریکایی با ایران همکاری نکرده اند؟ از سوی دیگر نیز 
وقتی دولت برای تعامل با FATF که پیش شرط برقراری با بانک های 
بزرگ دنیاست، اقدام می کند، همین منتقدان مطرح می کنند که چرا 

با FATF تعامل می کنید؟
او افزود: واضح است که بدون تعامل با FATF بانک های بزرگ دنیا 
با ما کار نمی کنند. اکنون جو منفی ایران هراسی در دنیا وجود دارد 
که دشمنان ما از جمله اسرائیل به وجود آورده اند و ما چاره ای نداریم 
جز اینکه شفاف سازی کرده و جو ایران هراسی را بزداییم. در نظر 
داشته باشید که سرمایه گذاری پول در جایی انجام میشود که ثبات و 
امنیت اقتصادی وجود داشته باشد و یکی از مهم ترین آیتم های امنیت 
سرمایه گذاری و یا به عبارت ساده تر فضای کسب و کار اقتصادی، بحث 
 FATF شفافیت است و  این موضوع در سیستم بانکی ایران در تعامل با
ارتقا خواهد یافت. این اقتصاددان درباره مباحث مربوط به مبارزه با تامین 
مالی تررویسم در FATF،  اظهار کرد: در نظر داشته باشید که ایران جزو 
قربانیان تروریستم است.  در نتیجه نباید نگران تعامل با FATF باشیم 
 FATF که خود به خشکاندن منابع مالی تروریستم می پردازد. تعامل با
کمک خواهد کرد که نقل و انتقال پول به صورت شفاف صورت بگیرد 
و طرفهای مبادله پول به روشنی معلوم باشد و به این ترتیب کسانی که 
تروریست، قاچاقچی، عضو باندهای مافیا و... هستند، نتوانند پول خود 
را نقل و انتقال کنند. وی همچنین گفت: اکنون برخی تمایل دارند که 
اقتصاد ایران مانند اقتصاد کره شمالی سیستم بسته ای باشد که با دنیا 
ارتباط ندارد. این در حالی است که تجربه اقتصاد کره شمالی و مقایسه 
آن با اقتصاد کره جنوبی که با کشورهای دنیا ارتباط دارد،  نشان می 
دهد که اقتصادی که در تعاملات بین المللی قرار دارد،  در عمل بسیار 
موفق تر است. همچنانکه  اقتصاد کره جنوبی به مراتب شکوفاتر از کره 

شمالی است و ساختارهای کلان اقتصادی آن نیز بهتر کار می کند. 
برای نمونه تولید ناخالص داخلی در کره شمالی ۵۰ میلیارد دلار است 
در حالی که در کره جنوبی این مقدار بالغ بر ۱۰۰۰ میلیارد دلار یعنی 
۲۰ برابر برآورد شده است. پازوکی با آوردن مثال هایی از کشورهای 
دوست ایران که با FATF تعامل سازنده ای برقرار کرده اند، گفت: نگاهی 
به وضعیت روسیه بیندازید. ما با روسیه در ارتباط هستیم و می بینیم که 
اطلاعات اقتصادی مربوط به روسیه در سیستم های بین المللی وجود 
دارد. همچنین ژاپن که یکی از بزرگترین شرکای اقتصادی ما در شرق 
آسیاست. اطلاعات مالی ژاپن نیز در اقتصاد دنیا شفاف است. این کشورها 
در مبادلات بین المللی قرار دارند بدون اینکه نگران مواردی از قبیل خود 

تحریمی و... باشند. وی اقدام دولت برای برقراری تعامل با FATF را جزو 
اقدامات درخشان وزارت اقتصاد دولت یازدهم دانست و بیان کرد: به نظر 
اکنون نیز  کسانی که برای برقراری تعامل با FATF، مبادرت کردند نباید 
بترسند، بلکه کسانی باید بترسند که به دنبال عدم شفافیت و بهره برداری 
از رانت هستند. اتفاقاتی که در دولت گذشته افتاد و ماحصل نیز آن شد 

که عده ای بدون پرداخت هزینه به ثروت های کلان دست یافتند.
این اقتصاد دان بیان کرد: تعامل با FATF یعنی اقتصاد ایران شفاف 
است و این به نفع اقتصاد کشور است و به نظر من اغلب کسانی که با 
موضوع تعامل با FATF مخالفت زیادی می کنند به دلیل عدم تمایل 

آن ها به شفافیت و انجام دادن اموری مخالف منافع ملی است.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی بیان کرد: در نظر داشته باشید 
در حالی امروز تندروها با تعامل ایران با FATF مخالف میکنند که قانون 
مبارزه با پول شویی در  مجلس سابق و به دست همفکرانشان تصویب 
شد و همچنین است دبیر شورای نگهبان خود به تایید قانون مبارزه با 

پول شویی اقدام کرده است.
او درباره ضرورت برقراری تعاملات بین المللی نیز بیان کرد: از دوران 
محمود احمدی نژاد، تقریبا مراودات بین المللی کشور ما به صفر رسیده  
است. اثرات این اتفاق نیز چیزی نبود جز اینکه بخشی منابع مالی کشور 
از بین رفت. تفکری که در ایران معتقد است ما همچنان می توانیم به 
روش سنتی به نقل و انتقال پول بپردازیم، چه توجیهی دارد؟ آن ها باید 
پاسخ دهند در صورت پیش آمدن مواردی مانند ناپدید شدن ۳۰ میلیون 

دلار از پول کشور چه کسی پاسخگو خواهد بود.
پازوکی بیان کرد: من معتقدم برقراری با FATF به نفع اقتصاد و 
مردم ایران است. در نظر داشته باشید که در شرایط حاضر اگر افرادی 
که سوار هواپیما میشوند،   بیش از ۱۰ هزاردلار پول نقد به همراه داشته 
باشد، در فرودگاه دستگیر می شود و مثلا خود ما وقتی می خواستیم در 
کنفرانس های علمی شرکت  کنیم باید پول خود را در بدنمان جاسازی 
می کردیم. مراودات بین المللی کمک خواهد کرد که نقل و انتقال پول  
با سهولت و شفافیت صورت بگیرد در واقع چاره دیگری وجود ندارد و 

مخالفت با آن بی معنی است.
وی توضیح داد: اکنون اقتصاد ما به بازارهای بین المللی نیاز دارد. در 
برنامه ششم توسعه منابع بالا دستی در سرمایه گذاری نفت کشور در 
حدود  ۱۳۴ میلیارد دلار برآورد شده است و از این میزان برای کل منابع 
داخلی کشور  که شامل  گاز، پتروشیمی و غیره است حدود ۶۰ میلیارد 
دلار در نظر گرفته شده، در واقع ما مجبوریم به میزان ۷۳ میلیارد دلار از 
منابع خارجی استفاده کنیم که قرار است  ۳۶ میلیارد دلار  آن از  طریق 
قراردادهای  IPC تامین شود.  طرف خارجی هم فقط در شرایطی در 

قرارداد IPC با ما تعامل خواهند کرد که بداند اقتصاد ما شفاف است.
به تکنولوژی  برای رونق و اشتغال  اقتصاد ما  اکنون  ادامه داد:  او 
و سرمایه گذاری نیاز دارد.  از سوی دیگر با توجه به محدودیت منابع 
داخلی،  باید از سوی کشورهای خارجی سرمایه گذاری جذب کنیم، 
من به عنوان یک اقتصاد دان برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور موافق 
برقراری ارتباط با کشورهای خارجی هستم و از اقداماتی که روابط مارا با 

جهان بین الملل تسهیل می کند، پشتیبانی می کنم.

 برنامه بانک مرکزی برای تعیین تکلیف بیش از هشت هزار حساب بانکی فعال فاقد کد 
ملی تا پایان شهریورماه، اقدامی برای مسدود کردن یکی از روزنه های فساد و پولشویی در 

نظام بانکی تعبیر می شود.
 به گزارش ایرنا، وجود ۵۰ میلیون حساب بانکی مخدوش و مجهول الهویه، موضوعی بود 
که نخستین بار حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری از آن سخن به میان 
آورد و معتقد بود که وجود چنین حساب هایی، نه تنها نظام بانکی را زیرسوال می برد و 
چهره نامطلوبی از شرایط درونی کشور بروز می دهد، بلکه به اقتصاد کشور نیز ضربه می زند.

پیگیری های ایرنا نشان می دهد که کامل نبودن اطلاعات مشتریان بانکی اعم از ثبت 
نشدن کد ملی، شماره شناسنامه، ارایه اسناد مجعول و دستکاری شده به بانک و نیز تعیین 
تکلیف نشدن حساب افرادی که فوت شده اند اما همچنان حساب ها گردش مالی دارد، از 

جمله مشکلاتی است که حساب های مورد نظر وزیر دادگستری از آن رنج می برند.
در چند سال اخیر و با حرکت به سمت بانکداری الکترونیک و الزام ارایه کدملی مشتریان 
بانکی، بانک ها ملزم شده اند نسبت به تعیین تکلیف حساب ها و تکمیل هویت صاحبان 
حساب اقدام کنند زیرا وقتی دارنده حساب مشخص نباشد، ممکن است فرد از آن برای 

اقدامات خلاف قانون و پولشویی استفاده کند.
همین الزامات برای مبارزه با فساد و پولشویی موجب شد تا از طریق گردش مالی یکی از 
همین حساب ها یک شبکه قاچاق مواد مخدر و کالا شناسایی شود که ۱۲۰ هزار میلیارد 
ریال در سه سال گردش مالی داشت. یا در مورد دیگری گردش مالی بالا در حساب خانمی 

کشف شد که در کودکی فوت کرده بود و از حساب وی برای پولشویی و فرار مالیاتی استفاده 
می شد.

ولی الله سیف رئیس کل بانک مرکزی به تازگی از برنامه ریزی این نهاد برای تعیین تکلیف 
این حساب های مخدوش و مجهول الهویه خبر داده و گفته بود، در کل نظام بانکی کشور 
۴۴۷ میلیون و ۲۶۲ هزار حساب وجود دارد که ۴۳9 میلیون مربوط به افراد حقیقی بوده و از 

این میان ۴۱۱ میلیون کد ملی دارند اما بقیه حساب ها فاقد کد ملی هستند.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی اصرار دارد حساب های فاقد کد ملی را تعیین تکلیف کند 
که در این رابطه ۲۷ میلیون و 8۷۰ هزار از این حساب ها راکد هستند و بخشی از حساب 

های راکد نیز مربوط به زمان های بسیار طولانی است.
وی گفت: هشت هزار و 8۷۰ حساب فاقد کد ملی تاکنون راکد نشده و فعالند که تا پایان 

شهریورماه برای تعیین تکلیف فرصت دارند.
سیف ادامه داد: در رابطه با ثبت شرکت ها و افراد حقوقی نیز ۶ میلیون و 8۷ هزار حساب 

ایجاد شده که 8۶9 هزار مورد فاقد شناسه ملی است که راکد هستند.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: ۳۵8 هزار حساب مربوط به شرکت ها و افراد حقوقی فاقد 

شناسه ملی و فعال است که در اسرع وقت باید تعیین تکلیف شوند. 
همچنین به گفته وی بیش از ۲ میلیون از این حساب ها متعلق به افراد خارجی است که 
تاکنون برای 8۱۰ هزار مورد از این افراد شماره فراگیر صادر شده و ۴۴۷ هزار مورد در حال 

صدور و 9۱8 هزار مورد راکد است.
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 چینی:

 به بودن یا نبودن امیری فکر نمی کنیم
مربی تیم فوتبال استقلال امیدوار است که تیمش در بازی با پرسپولیس اولین برد را در 

لیگ برتر به دست آورد.
علی چینی در مورد دیدار روز جمعه با پرسپولیس در هفته ششم گفت: پرسپولیس تیم 
بزرگی است و ما برای حریف احترام قائل هستیم. مطمئنا در این بازی دنبال گرفتن سه 
امتیاز هستیم تا شرایط مان را در جدول بهبود ببخشیم. چیزی که برای ما نگران کننده است 

بدشانسی های اخیر خواهد بود و امیدوارم دیگر در دربی اسیر بدشانسی نشویم.
او در خصوص اینکه برخی شانس پرسپولیس را برای برد بیشتر می دانند، عنوان کرد: 
هر فردی می تواند نظر خودش را بدهد، ولی تیم ما کاملاًّّ برای این مسابقه آماده است. 
بازیکنان به خوبی اهمیت این بازی را درک می کنند و امیدوارم شروع بردهای ما از بازی 
مقابل پرسپولیس باشد. چینی درباره انتقادهایی که از علیرضا منصوریان از سوی پیشکسوتان 
استقلال صورت گرفته است، گفت: هر فردی اگر منتقد نداشته باشد باید به او شک کرد. 
مطمئنا ما به نظر منتقدان احترام می گذاریم، ولی بهتر است آنهایی که در گود نیستند 
برخی قضاوت ها را انجام ندهند. تیم ما الان نیاز به آرامش دارد و باید با تمرکز بالا مقابل 
پرسپولیس قرار بگیرد. مربی استقلال در واکنش به اینکه غیبت احتمالی وحید امیری در 
ترکیب پرسپولیس به سود آنها خواهد بود یا خیر، خاطرنشان کرد: من برای امیری آرزوی 
سلامتی می کنم. او دو سال در نفت تهران شاگرد ما بود و یک فوتبالیست بااخلاق و توانا 

محسوب می شود. با این حال بودن یا نبودن امیری فرقی برای ما ندارد.

روشن:

 استقلال مثل شیر زخمی است
مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال حساب دربی را جدا از دیگر بازی ها دانست و تأکید کرد، 

تیم پیشین او در این بازی همچون شیر زخمی خواهد بود.
حسن روشن در مورد دربی هشتادوسوم تهران گفت: متأسفانه استقلال در پنج بازی قبلی 
نتایج خوبی نگرفت و همین موضوع فشار سنگینی را روی این تیم ایجاد کرده است.  با این 
حال حساب دربی جدا از دیگر بازی هاست و استقلال در این بازی به آب و آتش خواهد زد 
تا پیش بینی ها را بر هم بزند. اینکه می گویند پرسپولیس تیم قوی تری است دلیل نمی شود 
که آنها حتماً دربی را ببرند. مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال در ادامه افزود: استقلال الان 
مثل یک شیر زخمی است و مطمئناً چنین تیمی خطرناک است، چون بازیکنان این تیم 
می خواهند از شخصیت تیم و خودشان دفاع کنند. آنها بچه های آکادمیک استقلال نیستند 
و در این تیم به اندازه کافی تجربه ندارند، ولی طبیعتاً برای نتیجه گرفتن در دربی تلاش 
خواهند کرد. وی در واکنش به اینکه افتخاری گفته بود بعد از دربی در مورد منصوریان 
تصمیم خواهند گرفت، اظهار داشت: من نمی دانم بر چه اساسی این حرف ها زده شده است. 
منصوریان مربی خوبی است و دوست دارم او نتیجه بگیرد، ولی او در استقلال تنهاست. این 

برخوردها با منصوریان درست نیست، مسئولان باشگاه باید از او و بازیکنان حمایت کنند.

باید به استقلال فرصت بدهیم

همدانی:  منصوریان باید خودش را نشان دهد
مربی پیشین تیم فوتبال استقلال معتقد است که دربی روز جمعه بازی زیبایی نخواهد شد.

ستار همدانی در خصوص دربی روز جمعه گفت: هر دو تیم در این بازی با ترس بازی 
خواهند کرد. پرسپولیس مقابل تراکتورسازی تیم همیشگی نبود چون نمی خواست صدر 
جدول را از دست بدهد و با ترس بازی کرد تا این بازی را فدا کند. این شرایط در بازی با 
استقلال هم برای پرسپولیس وجود خواهد داشت و تیم برانکو این ترس را دارد که صدر 
جدول را از دست بدهد. او ادامه داد: استقلال هم می ترسد که در صورت شکست در این 
بازی وضعیت بدتری پیدا کند ولی این تیم می خواهد با مساوی یا برد در دربی، نتایج ضعیف 
قبلی را پوشش دهد. از طرفی می گویند تیمی که در شرایط بدی قرار دارد می تواند نتیجه 
بگیرد و همین موضوع ترس پرسپولیس را بیشتر می کند. من معتقدم این بازی قشنگ 
نخواهد شد و به خاطر حساسیت و ترس دو تیم، یکی از بدترین دربی ها را خواهیم دید. 
همدانی تأکید کرد: به عنوان یک استقلالی دوست دارم استقلال برنده دربی شود تا از این 
وضعیت بیرون بیاید. من نمی گویم که استقلال بحران دارد چون تیمی که با تغییر مواجه 
شده نیاز به زمان دارد و باید به استقلال فرصت بدهیم. استقلال در گذشته نشان داده که 
تیم روزهای سخت است و امیدوارم منصوریان هم خودش را نشان دهد. او باید خودش را 

در این بازی نشان دهد.

رضا شاهرودی:

استقلال همیشه تیم بزرگی بوده،
 البته بعد از پرسپولیس!

پیشکسوت پرسپولیس گفت: جلال حسینی در دفاع، بیرانوند در دروازه و طارمی در 
فورورارد در این بازی ستاره می شوند.

رضا شاهرودی درباره دربی 8۳ اظهار داشت: اینکه می گویند استقلال ته جدول و 
پرسپولیس صدر جدول است، مهم نیست. این حساسیت همیشه بوده و رقیب دیرینه ما 
همیشه استقلال بوده است. هم برای استقلال و هم برای پرسپولیس این بازی مهم است. 
این بازی خاصی است و اصلا ربطی ندارد به اینکه دو تیم در کجای جدول هستند. وی افزود: 
خاطره خوب که بعد از مدت ها اولین دربی که خودم بودم، ضربه کاشته ای شد و از سمت 
چپ من سانتر کردم و هاشمی نسب آن را گل کرد و دقیقه ۷۵ بازی را یک بر هیچ بردیم. 
خاطره بد نیز این بود که در یک دربی اکبر پور گل زد و یک بر هیچ ما باختیم.  پیشکسوت 
پرسپولیس تصریح کرد: توصیه ام این است که پرسپولیس غرور نداشته باشد. به این نگاه 
نکند که استقلال ته جدول است. استقلال همیشه تیم بزرگی بوده، البته بعد از پرسپولیس و 
رقیب دیرینه است. امیدوارم حساسیت بازی را درک کنند. من خودم می گویم که دو بر هیچ 
بازی را پرسپولیس می برد. وی ادامه داد: فوتبال یک بازی است که درگیر در آن زیاد است. 
بازیکنان فقط خودشان از نظر فنی آماده کنند. از حاشیه ها بپرهیزند. همین طور هواداران 
عزیز فقط تیم خودشان را تشویق کنند. شاهرودی در پاسخ به این سوال که چه بازیکنی 
شما را در دربی اذیت کرد، گفت: همه بازیکنان قابل احترام هستند اما من بیشتر آنها را اذیت 
کردم. وی بیان داشت: متاسفانه من مسافرت هستم اما اگر دوستان و پیشکسوتان عزیز اگر 
تهران هستند به ورزشگاه بروند چون انرژی مضاعف به پرسپولیس می دهد. پیشکسوت 
پرسپولیس درباره ستاره های پرسپولیس گفت: جلال حسینی در دفاع، بیرانوند در دروازه 
و طارمی در فورورارد در این بازی ستاره می شوند. وی در پایان درباره احتمال استفاده از 
رضاییان اذعان داشت: فکر می کنم استفاده کند. چون در بازی با تراکتور استفاده نکرد و 

به نظرم خواست که رامین را آماده بازی کند و باید حتما از او در این بازی استفاده کند.

پیوس:

 پرسپولیس نباید دلخوش به وضعیت استقلال باشد
مهاجم پیشین تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است که این تیم نباید به وضعیت استقلال 

در جدول رده بندی و بحران این تیم دلخوش باشد.
فرشاد پیوس در مورد شرایط پرسپولیس در آستانه دربی روز جمعه گفت: پرسپولیس 
وضعیت خوبی دارد. این تیم فصل آماده سازی را به خوبی پشت سر گذاشت و برانکو ایوانکوویچ 
هم اشراف کاملی به تیمش دارد. پرسپولیس تا الان نتایج خوبی گرفته و فکر می کنم در 
شرایطی خوب مقابل استقلال قرار خواهد گرفت. طبیعتاً پرسپولیس از استقلال قوی تر است، 

ولی شرایط دربی متفاوت است.
وی در ادامه افزود: پرسپولیس به هیچ عنوان نباید به وضعیت استقلال در جدول و 
مشکلات این تیم در پنج هفته گذشته دلخوش باشد. استقلال هم یک تیم بزرگ است و 
طبیعتاً در دربی دنبال اعاده حیثیت خواهد بود. آنها بازیکنان بسیار خوبی دارند که می توان 
در سمت راست به خسرو حیدری اشاره کرد. استقلال در خط حمله هم بازیکنان خوبی مثل 

کاوه رضایی و فرشید اسماعیلی دارد.
مهاجم پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در پایان تصریح کرد: پرسپولیس هم در خط هافبک 
و همچنین حمله قدرت بسیار بالایی دارد و می تواند به هدفش برسد. نکته مهم این است که 
یک بازی زیبا و قشنگ را شاهد باشیم و امیدوارم این اتفاق رخ دهد. هر تیمی کمتر اشتباه 

کند و تمرکز بالایی داشته باشد شانس زیادی برای پیروزی خواهد داشت.

آشتیانی: 

 استقلال را ۲ بر صفر شکست می دهیم
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: بازیکنان پرسپولیس نباید مغرور شوند و تصور کنند 
چون تیم اول جدول هستند و نتایج خوبی کسب کرده اند پس مطمئناً برنده دربی خواهند 

شد.
ابراهیم آشتیانی در خصوص بازی روز جمعه پرسپولیس و استقلال اظهار داشت: برای 
تماشاگران دو تیم هیچ فرقی ندارد تیم محبوبشان کجای جدول باشد و همه برای تماشای 
این بازی به ورزشگاه می آیند. دیدار این دو تیم همیشه با استرس و حواشی زیادی همراه 
بوده است. به دلیل این حواشی مسائل روحی و روانی در بین بازیکنان و کادرفنی به مسائل 
فنی می چربد. هر تیمی حاشیه و استرس را از تیم خود دور کند و روی مسائل فنی تمرکز 

داشته باشد می تواند پیروز این دیدار شود.
 وی در پایان در مورد پیش بینی این دیدار گفت: به نظر من پرسپولیس این بازی را ۲ بر 

صفر پیروز می شود.   

تنها خواسته قهرمان ۲1 ساله المپیک چیست؟
کمیل قاسمی و حسن یزدانی، ببرهای در بیشه مازندران که بازوان پهلوانی جویباری ها را به 
رخ جهانیان کشیدند، پشت حریف را در خاک نشاندند تا دل هزاران ایرانی در وطن شاد شود.

به دیدار دو تن از قهرمانان المپیکی جویباری مازندران رفتیم. همراه با گروه بازدید کننده 
بسیج دانشجویی متشکل از معاون اجرایی بسیج دانشجویی کشور و مسئول سازمان بسیج 
دانشجویی استان ابتدا به سراغ خانواده کمیل قاسمی رفتیم. هر چند کمیل در منزل حضور 
نداشت اما پدرش به استقبال این هیئت آمد و با گرمی پذیرای ما شد.  مهمان نوازی خانواده 
کمیل نشان می داد که او در چه خانواده ای بزرگ شده است. خانواده قاسمی متشکل از چهار 
پسر است که هر کدام در یک رشته ورزشی فعالیت می کنند و فعلا کمیل قهرمان المپیک 
از آب درآمده است. چهره آرام و مهربان پدر کمیل موجب می شد با خانواده قهرمان المپیک 
احساس غریبی نکنیم. صفا و صمیمت حاکم بر منزل او موجب شد اعضای هیئت بازدید 

کننده بسیار راحت در مورد کمیل و فعالیت های او کنجکاوی کنند .
از کسی توقع نداریم!

از پدر کمیل قاسمی پرسیدم تا به الان چه مسئولانی به شما سر زده اند؟  او با چهره ای 
که تاسف از آن بیرون می زد، گفت: تا به الان از مسئولان مازندرانی کسی به ما سر نزده و 
مراسم تجلیلی نیز برای بچه های المپیکی صورت نگرفته است. وی در ادامه افزود: وظیفه 

کمیل خوشحال کردن مردم بود که خدا را شکر صورت گرفت و ما از کسی توقعی نداریم!
مدال کمیل به برکت شهدا بوده است

پدر کمیل در پاسخ به سوالم که چرا مدال نقره او را به شهدای مدافع حرم اهدا کردید، 
گفت: از ابتدا که کمیل در میدان ها بین المللی مسابقه می داد نذر می کردم که مدال های 
او را به شهدا تقدیم کنم و روی این کار هم اصرار داشتم چون کمیل هرچه به دست آورد 

از برکت همیاری شهدا بود.
قهرمانی از جنس روستا

پس از این دیدار به سمت منزل قهرمان طلایی المپیک؛ حسن یزدانی حرکت کردیم. منزل 
حسن یزدانی با کمیل قاسمی فاصله زیادی داشت. در راه به این فکر بودم که قهرمان المپیک 
حتما از وضع مالی خوبی برخوردار است و زندگی مرفهی دارد که تمام وقت خود را در این 
راه گذاشته است اما زمانی که به منزل حسن یزدانی رسیدیم نظرم عوض شد. حسن یزدانی 
از همان بچه های روستا است که در کنکور اول می شوند و در المپیک قهرمان! منزل ساده 
و بی آلایش و خانواده دوست داشتنی حسن یزدانی، تو را به شوق می آورد. اینجا قهرمان 
طلایی المپیک مدیر برنامه نداشت که از قبل با او هماهنگ کنید، خودش به استقبال ما آمد 
و دست مهمانانش را به گرمی فشرد. حسن یزدانی آنقدر خاکی و بی آلایش برخورد کرد 

که ابتدا اعضای گروه او را نشناختند و از هم می پرسیدند حسن یزدانی کدام یکی است؟؟
پسر جوانی که صورت ورم کرده او نشان از غیرت مازندرانی اش در میدان نبرد با رقبایش 
می داد حسن یزدانی بود. در این نشست پدر قهرمان طلایی المپیک گفت: حسن به عنوان 

یک قهرمان به مردم کشورش خدمت کرد و این کاری بزرگی نبود!!
تنها خواسته من خادمی امام )رضا( است

از حسن یزدانی پرسیدم که مهم ترین خواسته تو چیست!! او در پاسخ نگفت خانه می 
خواهد یا توقع مالی دارد، دارنده طلای المپیک در پاسخ سئوالم گفت: فقط آرزو دارم خادم 

امام رضا)ع( شوم و بارها درخواست داده ام و منتظر جواب هستم و متظرم آقا مرا بطلبد.
عشق بی وصفی به ائمه اطهار دارم

 حسن یزدانی در ادامه افزود: مدال طلایم را به امام رضا)ع( هدیه دادم و در چند روز آینده 
نیز به مشهد می روم تا مدالم را به ایشان تقدیم کنم.  قهرمان المپیک با بیان اینکه عشق و 
علاقه بی وصفی به ائمه اطهار دارم، اظهار کرد: در تمامی مسابقه هایم به ائمه اطهار به ویژه 
امام رضا )ع( اقتدا کرده ام و اکثر مدال هایی را که به دست آوردم به آستان مبارکش هدیه 
کرده ام. وی تصریح کرد: مدال طلای المپیک را که سبب شادی مردم کشورم  شده نیز 

تقدیم امام رضا)ع( می کنم و فقط آرزو دارم  آقا نظر کند تا من بتوانم خادم بارگاه او شوم !
شوق بی وصف حسن یزدانی در بیان این خواسته اش به حدی بود که دل های همه ی 

ما را به شوق دیدار حرم حبیب خراسان هوایی کرد و اشک را بر چشمانمان جاری ساخت.
پدر حسن یزدانی در ادامه گفت: با درآمد حلال کشاورزی، فرزندانم را بزرگ کردم و 
خودم مدیر تمامی برنامه هایش بودم به حدی بود که با او به تمرین می رفتم و با هم به 

خانه برمی گشتیم.
 از پدر حسن پرسیدم از مسئولان مازندران کسی به منزل شما آمده است؟ او در پاسخ 
گفت: تا به الان در استان و شهرستان به ما سر نزده اند.  وی افزود: ما انتظاری نداریم وظیفه 
ما ادای دین به کشور است و تا به الان نیز فقط یک کار در این راه انجام داده ایم و از کسی 

توقعی نداریم!! 
حسن یزدانی آنقدر دوست داشتنی و بی آلایش بود که پس از این دیدار یک ساعت وقت 
گذاشت تا اعضای کاروان با او عکس بگیرند و از دادن مدال المپیک به دست دیگران واهمه 
ای نداشت.  باید درود به غیرت این جوانان گفت که در اخلاق و منش پهلوانی سرآمد جامعه 

و الگویی برای نسل جوان هستند. 

 هفته ششم لیگ برتر فوتبال

برانکو به دنبال هت تریک در چهارمین دربی

هفته ششم لیگ برتر فوتبال در شرایطی برگزار 
می شود که دیدارهای این هفته زیر سایه برگزاری 

دربی قرار دارد.
 اگر قرار باشد فرش قرمزی برای یک بازی فوتبال 
در ایران و حتی آسیا پهن کرد، آن بازی قطعاً دربی 
بزرگ پایتخت است. دیداری که برای هشتاد و سومین 
بار بین پرسپولیس و استقلال برگزار می شود. دیداری 
که هر وقت نوبت به آن رسیده، تمام بازی ها را تحت 
تأثیر قرار داده و به نوعی می توان گفت تمام بازی ها در 
هفته ای که دربی برگزار می شود، کم اهمیت می شوند. 
در لیگ برتر شانزدهم نیز این اتفاق در هفته ششم و 
البته هفته بیست و یکم در دور برگشت رقم خواهد 
خورد و این هم از جذابیت های فوتبال ایران به شمار 

می رود.
با این حال هفته ششم رقابت های لیگ برتر تحت 
تأثیر دربی و البته با دیدارهایی حساس برگزار خواهد 
شد. شاید حساس ترین مسابقات پس از دربی پایتخت 
بین تیم های تبریز و اصفهانی باشد که تراکتورسازی 
باید خارج از خانه به مصاف ذوب آهن برود و سپاهان 

هم در تبریز میهمان ماشین سازی است.
سیاه جامگان مشهد - صبای قم

هفته پنجم لیگ برتر از نظر نتیجه جذابیت خاصی 
نداشت. حتی پیروزی سیاه جامگان در ثانیه های پایانی 
بازی مقابل گسترش فولاد هم نتوانست هفته گذشته 
را از نظر نتیجه گیری جذاب کند، اما به هر حال یکی 
از دو تیم پیروز هفته پنجم سیاه جامگان بود. تیمی 
که این هفته باید در مشهد از صبای قم پذیرایی کند 
و باتوجه به شرایط جدول و نتایج هفته های گذشته 
به نظر می رسد که شاگردان فرهاد کاظمی کارشان به 
دشواری هفته های گذشته نیست چرا که صبا همیشه 
جزو تیم های پرنوسانی بوده که این فصل هم شرایط 

سخت تری را سپری می کند.
صبا جدا از دیر بسته شدن در این فصل، با مشکلات 
عدیده مالی هم مواجه است و همین مسئله تأثیر 
زیادی روی تیم صمد مرفاوی گذاشته است. تیمی که 
در پنج هفته ابتدایی فقط تلاش کرده شکست نخورد 

و چهار تساوی و یک شکست حاصل این تلاش بوده 
است. تیم مرفاوی حداقل روی کاغذ تیم مقتدری 
نیست و باتوجه به این وضعیت مشهدی ها می توانند 
حساب ویژه ای روی این مسابقه باز کنند. تیمی که 
در غفلت تیم هایی چون استقلال، استقلال خوزستان، 
سپاهان، ذوب آهن و... خوب امتیاز جمع کرده و اکنون 
با 8 امتیاز در رتبه پنجم جدول است. شاگردان کاظمی 
تلاش می کنند در این دیدار خانگی امتیازات شان را دو 

رقمی کنند و به عدد ۱۱ برسند.
ذوب آهن اصفهان - تراکتورسازی تبریز

این بازی برای شاگردان یحیی گل محمدی شش 
امتیازی است. در دیداری که با تیم بالادستی برگزار 
می شود و مطمئناً پیروزی برای ذوب آهن می تواند دو 
سر برد باشد. هم اینکه آنها توانسته اند خودشان را به 
بالای جدول نزدیک تر کنند و هم اینکه تراکتورسازی 
از صدر جدول  قدم  یک  رقبا  از  یکی  عنوان  به  را 
عقب بیندازند. با این حال روی کاغذ می توان گفت 
یکی از دیدارهای زیبای هفته ششم بین ذوب آهن و 
تراکتورسازی برگزار می شود. دو تیمی که فصل گذشته 
عملکرد نسبتاً خوبی داشتند و از همین رو خیلی ها 
پرسپولیس،  کنار  در  را  ذوب آهن  و  تراکتورسازی 
استقلال و سپاهان جزو مدعیان این فصل می دانند. 
جدال دو مدعی لیگ برتر شانزدهم در اصفهان می تواند 
جذاب باشد و البته این جذابیت برای هادی محمدی و 
سینا عشوری که سابقه بازی در ذوب آهن را داشتند در 

ترکیب تراکتورسازی بیشتر است.
صنعت نفت آبادان - استقلال خوزستان

یکی از تیم های شگفت انگیز لیگ برتر شانزدهم تا 
هفته پنجم صنعت نفت بوده که نتایج خوبی مقابل 
بزرگان لیگ گرفته و البته بازی های خوبی هم به 
نمایش گذاشته است. جدا از اینکه صنعت نفت هفته 
گذشته مقابل نفت تهران اولین شکست را متحمل 
شد، اما باید به تیم نادر دست نشان تا به اینجای کار 
احترام گذاشت. تیمی که موفق به شکست استقلال 
و سپاهان شده و البته مقابل تراکتورسازی و صبای 
قم هم مساوی گرفته است. حالا صنعت نفتی ها که 

این فصل دوباره به لیگ برتر بازگشته اند، دوباره باید 
میزبان دربی باشند. دربی استان خوزستان که مسلماً 
برای مردم آبادان جذابیت بالایی دارد آن هم مقابل 
قهرمان فصل گذشته لیگ برتر که تا به اینجا نتایج 
مورد انتظار را کسب نکرده و این فرصت خوبی برای 
آبادانی هاست تا در خانه تیم هم استانی شان را دست 

خالی راهی اهواز کنند.
ماشین سازی تبریز - سپاهان اصفهان

نمی توان گفت که ماشین سازی بازی فوق العاده ای 
را مقابل استقلال انجام داد، اما به هر حال کسب یک 
تساوی در ورزشگاه آزادی مقابل استقلال می تواند 
نتیجه خوبی برای این تیم باشد. تیمی که پس از ۲۰ 
سال به سطح اول فوتبال ایران برگشته و شاید تازه از 
هفته گذشته بیشتر شناخته شد. مهره های این تیم و 
سبک بازی شان که پرس کردن حریف و استفاده از 
سرعت خط حمله است. با این شرایط می توان گفت 
ماشین سازی در خانه می تواند تیم خطرناک تری باشد 
و حداقل به لحاظ روانی روی این تیم تأثیرگذار است. 
خواهد  کار سختی  ماشین سازی  خانه  در  سپاهان 
هنوز  شانزدهم  لیگ  در  که  تیمی  هم  آن  داشت، 
نتوانسته قدرت اصلی اش را نشان دهد و اکنون با ۷ 
امتیاز و البته ثبت دو شکست در پنج بازی نمی تواند 
گفت  بتوان  شاید  باشد.  مقتدری  سپاهان  چندان 
سپاهانی ها هنوز آن تیم جا افتاده و مطمئن نیستند که 
اگر بودند پس از تعطیلات لیگ در خانه مقابل پیکان 
تا آستانه شکست پیش نمی رفتند و در نهایت با یک 

تساوی از زمین بیرون بیایند.
پیکان - نفت تهران

همه در شوک درگذشت پدر و مادر بهادر عبدی 
هستند. هافبک پیکانی ها یکشنبه شب در یک سانحه 
رانندگی پدر و مادرش را از دست داد تا همه اهالی 
فوتبال با این اتفاق شوکه شوند. اتفاق تلخی که تیم 
پیکان را تحت تأثیر قرار داد و در آستانه یک بازی 
مهم کادرفنی و بازیکنان پیکان هم درد و شریک غم 
عبدی شدند. با این حال اگر از نظر فنی بخواهیم به 
این بازی نگاهی بیندازیم، می توان گفت اگر مسائل 

روحی و روانی روی بازیکنان پیکان تأثیر نگذاشته باشد، 
باید منتظر یک بازی خوب از شاگردان مجید جلالی 
باشیم. تیمی که در اصفهان هم تا آستانه پیروزی مقابل 
سپاهان پیش رفت، اما در نهایت سوغاتی این تیم از 
اصفهان فقط یک امتیاز بود. در تیم مقابل تیم نفت 
با علی دایی در پنج هفته ابتدایی نتایج خوبی کسب 
کرده و قرار گرفتن در رتبه سوم جدول به این تیم 
انرژی خوبی داده است. تیمی که با زدن 8 گل بهترین 
عملکرد را در خط حمله داشته و مطمئناً مدافعان 

پیکان و رحمان احمدی روز سختی خواهند داشت.
سایپا - گسترش فولاد تبریز

اهواز  در  سختی  شب  فرکی  حسین  شاگردان 
داشتند. در دیدار هفته پنجم مقابل فولاد خوزستانی 
که سایپا را شگفت زده کرد و البته این شگفت زدگی 
متوجه گسترش فولاد هم شد. آن هم در خانه و مقابل 
سیاه جامگان تا شاگردان فراز کمالوند فراموش نکنند 
که فوتبال تا آخرین لحظه ادامه دارد و ممکن است 
روی یک غافلگیری گلی دریافت شود و نتیجه از دست 
برود. این اصل را شاگردان حسین فرکی خوب رعایت 
کردند و تا آخرین لحظه مقابل فولاد ناامید نشدند. فرق 
سایپا و گسترش فولاد اینجاست که سایپا هفته گذشته 
در لحظات پایانی از شکست تساوی ساخت و گسترش 
فولاد در لحظات پایانی گل خورد و با شکست از زمین 
خارج شد. این هفته نیز گسترش فولاد چاره ای جز 
پیروزی ندارد، چراکه اگر این اتفاق رخ ندهد این تیم 
از هدفش دورتر خواهد شد. تیمی که ابتدای فصل با 
هدف قرار گرفتن در رتبه های بالای جدول بسته شد و 
اکنون با ۳ امتیاز در قعر جدول قرار دارد. سایپا نیز در 

میانه های جدول ۶ امتیازی است.
پرسپولیس - استقلال

نه فقط حساس ترین دیدار هفته، بلکه حساس ترین 
دیدار فصل است، هم به لحاظ نتیجه گیری برای دو 
تیم و هواداران شان و هم برای سرمربیان سرخابی؛ به 
خصوص علیرضا منصوریان که شاید تضمین ماندنش 
روی نیمکت استقلال حداقل شکست نخوردن در 
با شکست  آبی پوشان که  باشد. سرمربی  بازی  این 
پرسپولیس در فصل گذشته در قامت سرمربی نفت 
خودش را به استقلال نزدیک کرد، حالا خیلی به 
در خروجی این تیم نزدیک شده است. هرجایی که 
در  منصوریان  می گویند  دربی می شود،  از  صحبت 
صورت شکست در دربی برکنار خواهد شد تا مربی 
جدیدی روی نیمکت استقلال بنشیند و می توان گفت 
دربی هشتاد و سوم از هر نظر برای سرمربی جوان 

آبی ها بازی مرگ و زندگی است.
پرسپولیسی ها که با شکست مقابل نفت قهرمانی 
فصل گذشته را از دست دادند، حالا علاوه بر انگیزه 
جبران  برای  دربی،  در  پیروزی  برای  همیشگی 
شکست شان مقابل منصوریان پا به میدان می گذارند 
تا به نوعی از این مربی هم انتقام گرفته باشند. با وجود 
این انگیزه و شرایط خوب پرسپولیس، می توان گفت 
استقلالی ها سخت ترین دربی شان را پیش رو دارند. 
حتی در آخرین دربی که استقلال از پرسپولیس چهار 
گل دریافت کرد، اوضاع آبی ها به این اندازه بد نبود و 
اگر پرسپولیسی ها بتوانند از این شرایط استفاده کنند 
می توانند پیروز دربی باشند. آن هم با برانکو ایوانکوویچ 
که در سه دربی موفق به کسب دو برد و یک مساوی 
شده است. برانکو در شرایطی دنبال سومین پیروزی اش 
در دربی است که منصوریان پس از حضور در استقلال 
به هواداران تیمش قول پیروزی در دربی را داد و جمعه 

برای او روز واقعه است.

فولاد خوزستان - پدیده خراسان
جدول  انتهای  در  خوزستان  فولاد  جایگاه  شاید 
چندان مطلوب نباشد، اما شاگردان نعیم سعداوی 
هفته گذشته بازی امیدوار کننده ای را مقابل سایپا به 
نمایش گذاشتند آن هم با بازگشت ساسان انصاری 
که وقتی دید جایی در پرسپولیس ندارد، دوباره به 
خوزستان بازگشت تا برای فولاد بدرخشد. فولاد که 
اکنون سه امتیازی است، این فرصت را دارد که در 
بازی خانگی مقابل پدیده جایگاه خود را بهتر کند، اما 
اگر این اتفاق رخ ندهد کمی شرایط سخت می شود. 
فولاد اگر بخواهد در خانه امتیازی از دست بدهد و به 
روند امتیازگیری اش مانند پنج بازی گذشته ادامه بدهد 
ممکن است که مسئولان باشگاه فولاد فکری به حال 
نیمکت تیم شان کنند حالا یا با تقویت کردن کادرفنی 
یا با تغییر نعیم سعداوی که خودش هم خوب می داند 
این فصل کار سختی در فولاد خواهد داشت. همانطور 
که این بازی برای او و شاگردانش سخت است. مقابل 
پدیده که در این فصل شرایط نسبتاً مناسبی دارد و با 
یک شکست در پنج بازی نشان داده به راحتی امتیاز 
از دست نمی دهد. شاگردان مهاجری در خارج از خانه 
سپاهان را هم شکست داده اند که این مسئله از نظر 

روانی می تواند کار را برای فولاد سخت تر کند.
برنامه کامل بازی های هفته ششم به شرح زیر 

است:
هفته ششم، بزرگداشت ولادت امام هادی)ع(، روز 

شعر و ادب فارسی و گرامیداشت استاد شهریار
پنجشنبه  ۲۵ شهریور 9۵

سیاه جامگان مشهد - صبای قم - ورزشگاه ثامن 
مشهد ساعت ۱8

یاسر همرنگ - محمدحسین طالقانی - حمزه علی 
سلیمی - حسین زیاری - ناظر: رسول فروغی

ذوب آهن اصفهان - تراکتورسازی تبریز - ورزشگاه 
فولادشهر اصفهان ساعت ۱8:۳۰

پیام حیدری - مهدی الوندی  - علی اکبر نوری - 
سیدمحمدرضا مهدوی - ناظر: محسن قهرمانی

صنعت نفت آبادان - استقلال خوزستان - ورزشگاه 
تختی آبادان ساعت ۱8:۴۵

رضا کرمانشاهی - بابک داوری - فرزاد بهرامی - جواد 
محمدی - ناظر: زاهد بحرینی

ماشین سازی تبریز - سپاهان اصفهان - ورزشگاه 
یادگار امام تبریز ساعت ۱9:۰۰

 - تورج عیوض محمدی   - سیدمهدی سیدعلی 
مهدی عالیقدر - علی صفایی - ناظر: بهرام مهرپیما

پیکان تهران - نفت تهران - ورزشگاه شهدا شهر 
قدس ساعت ۱8:۳۰

محسن ترکی - حسن انتظاری - میریعقوب حجتی 
- پیروز سیف الله پور - ناظر: خداداد افشاریان

سایپا تهران - گسترش فولاد تبریز - ورزشگاه پاس 
قوامین تهران ساعت ۱8:۳۰

محمدرضا اکبریان - علی اکبر عظیم پور - جلیل 
شعرانی - سیدعلی میرغفاری - ناظر: علیرضا یزدانی

جمعه ۲۶ شهریور 9۵
فولاد خوزستان - پدیده خراسان - ورزشگاه غدیر 

اهواز  ساعت ۱8:۴۵
محمدرضا فغانی - محمدجواد مداح - محمد راهی - 

وحید صالحی - ناظر: ایرج نظری
پرسپولیس - استقلال تهران - ورزشگاه آزادی تهران 

ساعت ۱۷
علیرضا فغانی - رضا سخندان - محمدرضا منصوری 

- بیژن حیدری - ناظر: فریدون اصفهانیان

 سرخابی ها در شرایطی با استقبال دربی 8۳ می روند که 
شرایطی کاملا متفاوت با یکدیگر دارند و این تفاوت چه از نظر 

فنی و چه روحی  و روانی مشهود است.
 حساس ترین بازی هفته ششم را بدون تردید تیم های 
پرطرفدار پایتخت از ساعت ۱۷ روز جمعه در ورزشگاه آزادی 
برگزار می کنند و شاید مهمترین نکته این بازی شرایط 
کاملا متفاوت دو تیم در جدول رقابت ها باشد که باعث شده 
خیلی ها شانس تیم برانکو را برای کسب ۳ امتیاز این بازی 
بیشتر بدانند. هر چند پیشکسوتان دو باشگاه همچنان اعتقاد 
دارند شرایط جدول تاثیری در بازی دو تیم ندارد و نتیجه 
دربی را اتفاقات رقم می زند اما در آخرین دربی خلاف این 
موضوع را شاهد بودیم و تیمی برنده شد که از لحاظ تاکتیکی 

و کار ترکیبی بهتر عمل کرد.
مهره های تعیین کننده در ترکیب دو تیم

پرسپولیس و استقلال در حالی لیگ شانزدهم را آغاز کردند 
که در فصل نقل وانتقالات بهترین یارگیری را داشتند تا حدی 
که هیچ یک از مربیان دو تیم بابت کمبود بازیکن ابراز گلایه 
نکرده و در واقع به خواسته شان در جذب بازیکنان مدنظر 
رسیدند. ترکیب دو تیم را شماری از بهترین بازیکنان لیگ 
تشکیل داده اند و بازیکنی که حتی بتواند یک نفره نتیجه 
دربی را به نفع تیمش تغییر دهد در بین نفرات دو تیم وجود 
دارد. در چنین شرایطی انتظار یک بازی زیبا از سوی دو تیم 
می رود و این موضوع به تاکتیک اتخاذ شده از سوی مربیان 

دو تیم هم بستگی دارد.
برانکو به بردن می اندیشد، منصوریان به نباختن

پرسپولیس به خاطر موقعیت خوبش در جدول رقابت ها و 
پیروزی در دربی های اخیر مطمئنا با شرایط روحی و روانی 
بهتری به استقبال دربی می آید. طبیعی است در این شرایط 
برانکو ترکیب تیمش را تقریبا تهاجمی بچیند و برد، اولویت 
اصلی اش باشد. در آن سو منصوریان موقعیت خوبی روی 
نیمکت تیمش ندارد و نتیجه دربی به نوعی در ادامه کار او با 
استقلال سرنوشت ساز است. از طرفی بازیکنان استقلال هم 
به خاطر عدم پیروزی در ۵ بازی ابتدایی فصل شان از لحاظ 
روحی و روانی شرایط ایده آلی ندارند و طبیعی است که دربی 

را با استرس بیشتری نسبت به رقیب خود آغاز کنند.
بازی  دو  در  نفت  تیم  با  گذشته  فصل  منصوریان 
رفت وبرگشت ۴ امتیاز از تیم برانکو گرفت. در بازی رفت او 
از سیستم تهاجمی استفاده کرد اما در بازی برگشت با یک 
بازی کاملا بسته مقابل پرسپولیس تهاجمی به میدان آمد و 
در دقایق پایانی روی دو ضد حمله به گل رسید و بازی را برد. 
احتمال اینکه منصوریان در دربی هم ارنج تیمش را همانند 
بازی برگشت فصل قبل پرسپولیس و نفت، دفاعی بچیند زیاد 
است. او خوب می داند تیمش آن قدر هماهنگ و منسجم 
نشده که بخواهد مقابل پرسپولیس باز و تهاجمی بازی کند و 
به این خاطر ترجیح خواهد داد در این شرایط ریسک نکند. 

یکی در اوج آمادگی یکی در اوج پختگی
مقایسه عملکرد علیرضا بیرانوند تقریبا جوان و مهدی 
رحمتی کارکشته در این فصل از لحاظ آماری کفه ترازو را به 
نفع دروازه بان پرسپولیس سنگین تر می کند. از این جهت که 
بیرانوند در ۵ بازی تیمش در لیگ و دو بازی تیم ملی فقط 
یک گل دریافت کرده و این مسئله روحیه و انگیزه او را برای 
دربی دو چندان کرده است. این در شرایطی است که مهدی 
رحمتی در ۴ بازی که برای تیمش در این فصل به میدان 
رفته ۶ گل خورده است. از لحاظ تجربه حضور در دربی، 
دو دروازه بان قابل مقایسه با یکدیگر نیستند و در حالی که 

بیرانوند اولین دربی خود را تجربه می کند، رحمتی بیشتر از 
تمام بازیکنان دو تیم این مسابقه را تجربه کرده است.
بهترین دفاع و بی ثبات ترین دفاع لیگ

برانکو ایوانکوویچ از هفته اول لیگ ترکیب ۴نفره دفاع 
تیمش را تغییر نداده و این خط دفاعی در حال حاضر با یک 
گل خورده بهترین دفاع لیگ به حساب می آید. امکان اینکه 
برانکو بخواهد به این ترکیب موفق و متشکل از سید جلال 
حسینی، محمد انصاری، فرهاد ربیع خواه و حسین ماهینی، 
دست بزند خیلی کم است. در سوی مقابل منصوریان بعد 
از سپری شدن ۵ هفته از لیگ هنوز ترکیب دفاعی تیمش 
را پیدا نکرده و مدام عناصر دفاعی تیمش را جا به جا کرده 
است. ۷ گل خورده در ۵ بازی حاصل این خط دفاع بی ثبات 
بوده که باعث می شود هواداران استقلال بیشترین نگرانی 
را در این مورد داشته باشند. امکان اینکه در دربی پادوانی، 
رابسون، مگویان و غفوری دفاع ۴ نفره آبی پوشان را تشکیل 

دهند زیاد است.
جدال اصلی در میانه میدان

هافبک های دو تیم نقش اصلی را در موفقیت تیمشان در 
دربی ایفا می کنند. پرسپولیس در خط هافبک هم ارنج خود 
را شناخته و بیشترین هماهنگی را در این قسمت از زمین 
برخوردار است. جایی که کمال کامیابی نیا توپ گیری می کند، 
محسن مسلمان با پاس های به موقع و بدون مکث حملات را 
طرح ریزی کرده و احمدزاده با دوندگی بی امان فضا ها را در 
اشغال خود در می آورد. امید عالیشاه هم سعی می کند با دور 
زدن مدافعان کناری حریف برای تیمش موقعیت سازی کند. 
این ۴ نفر به خاطر یک فصل بازی در کنار هم کاملا با یکدیگر 

هماهنگ بوده و قدرت دوندگی بالایی دارند.
در مقابل، هافبک های استقلال همانند خط دفاع این تیم 
چندان با یکدیگر هماهنگ نیستند. وظایف امید ابراهیمی 
و فرشید باقری بیشتر در کارهای دفاعی خلاصه می شود. 
در سمت راست خسرو حیدری بار سنگینی را در حملات 
امید  و  قوت  نقطه  نوعی  به  و  کشیده  دوش  به  تیمش 
آبی پوشان در دربی 8۳ است. اینکه منصوریان بخواهد در 
بازی روز جمع از بختیار رحمانی طراح و تیزهوش استفاده 
کند یا فرشید اسماعیلی دونده و با انگیزه، هنوز مشخص 
نیست. جابر انصاری هم سعی خواهد کرد با دوندگی زیاد در 

فضاهای خالی همچنان نقش یک مهاجم دوم را برای تیمش 
داشته باشد و قدر کوچکترین موقعیت ها را بداند. تفاوت خط 
هافبک های دو تیم در این است که پرسپولیس با ۴ هافبک 
بازی می کند و استقلال با ۵ هافبک که در این بین انصاری 

بیشتر در پشت محوطه جریمه حریفان جاگیری می کند.
نقش تعیین کننده شماره 9 ها

زوج علیپور و مهدی طارمی )شماره 9 پرسپولیس( شاید 
خیلی گلزن نبوده اما در تحت فشار قرار دادن مدافعان حریف 
و انجام کارهای ترکیبی بسیار موفق بوده است. این دو بازیکن 
به خاطر درک بالایی که از بازی یکدیگر دارند خیلی خوب 
همدیگر را در زمین حریف پیدا می کنند اما مشکل بزرگشان 
عدم دقت در ضربات آخر است. هر چند طارمی اگر روزش 
باشد کمتر مدافعی مقابل او آسایش خواهد داشت. کاوه 
رضایی نیز به عنوان تک مهاجم استقلال باید قدر توپ های 
بلندی که از کناره ها و یا مدافعان استقلال برایش ارسال 
خواهد شد را بداند. شماره 9 استقلال نشان داده توپ های 
سخت را راحت تر به گل تبدیل می کند و این توانایی را دارد 

که در اولین دربی اش درخشان ظاهر شود.
آرزوی علی منصور؛ شکست پرفسور این بار در دربی

آن  باشد  برنده دربی 8۳  اگر  منصوریان خوب می داند 
وقت هم تیمش احیا خواهد شد و هم اینکه جایگاه خودش 
روی نیمکت آبی پوشان را تثبیت کرده است. شکست دادن 
پرسپولیس با پرفسور یک موفقیت بزرگ برای منصوریان به 
حساب می آید هر چند او یک بار با تیم نفت موفق به این 
کار شده است و شاید رسیدن به نیمکت استقلال را هم 
مدیون همین برد باشد. چه بسا شکست در دربی 8۳ هم 
برای منصوریان به قیمت از دست دادن همین نیمکت باشد. 
برانکو با کوله باری از تجربه تیمش را برای این مسابقه مهم 
آماده می کند و منصوریان غیر از اینکه باید به فکر نباختن در 
دربی باشد تا جایگاهش را از دست ندهد توجه ویژه ای هم 
به احیا شدن تیمش در این مسابقه دارد. او شاید در ذهنش 
به این موضوع فکر می کند که با یک بازی بسته همانند زمان 
حضورش در نفت و با استفاده از ضدحملات پرسپولیس را 
شکست دهد. در صورت وقوع این اتفاق باید دید برانکو این 
بار چه تدبیری به کار خواهد بست تا همانند فصل گذشته 

مغلوب منصوریان نشود.

مقایسه خط به خط سرخابی ها در آستانه دربی 8۳

پرسپولیس هماهنگ و با اعتماد به نفس
 استقلال ناشناخته و دنبال آرامش
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شناسایی ترکیبات جدید در درمان سرطان و ام اس توسط محققان کشور
اولین پایان نامه دکترای ژنتیک مولکولی دانشگاه شهید 
چمران اهواز با عنوان غربالگری و آنالیز ژن های کدکننده 
از طریق  دوریه  ادونتوبوتوس  ایرانی  عقرب  غده سمی 
ساخت کتابخانه "cDNA" با ثبت ۵۲ ژن جدید در بانک 
داده های ژنتیکی عقرب های جهان و شناسایی ترکیبات 
جدید در درمان بیماری هایی مانند سرطان و ام  اس،دفاع 

شد.
مریم نادری سورکی اولین دانش آموخته دکترای ژنتیک 
مولکولی دانشگاه شهید چمران اهواز، در خصوص نتایج 
این طرح در گفت وگو با ایسنا، با بیان این  که راهنمایی 
این پایان نامه را دکتر حمید گله داری و دکتر امیر جلالی 
بر عهده داشتند، اظهار کرد: زهر عقرب ها مخلوطی از 
است  اختصاصی  از جمله سموم  زیستی  مولکول های 
که کاربردهای پزشکی و فیزیولوژیکی در زمینه درمان 

بیماری ها و طراحی بیومارکرهای زیستی دارند.
وی افزود: "ادونتوبوتوس دوریه" از خانواده بوتیده، یکی 
از خطرناک ترین عقرب های ایران است که از سال ۲۰۰۵ 
مورد توجه قرار گرفته است؛ در این پایان نامه برای اولین  
بار کتابخانه "cDNA" را از غده زهری این عقرب ایرانی 
با هدف شناسایی انواع رونوشت های آن ساختیم. سپس 
هر کدام از توالی های بیانی کتابخانه را برای شناسایی 

ارزیابی های  مورد  آن ها،  توسط  تولیدی  پپتید  ماهیت 
دانشگاه  ژنتیک  دکترای  دادیم.این  قرار  بیوانفورماتیک 
شهید چمران اهواز با اشاره به نتایج بررسی ها تصریح کرد: 
مشخص شد که سموم بیشترین رونوشت های بیانی )۴۲ 
درصد( را نسبت به دیگر ترکیبات زهری دارند؛ با استفاده از 
این روش ترکیبات عمده غده زهری شناسایی و پپتیدهای 
جدیدی کشف شد که برخی از این پپتیدها کاندیدی برای 
داروهای درمانی هستند.نادری سورکی هدف از اجرای این 
طرح را شناسایی ژن های کدکننده برخی ترکیبات غده 
زهری عقرب و در وهله دوم فراهم کردن یک چارچوب 
برای تولید انبوه بعضی از پپتیدهای غده زهری عنوان کرد 
و ادامه داد: در این طرح با بیان این ژن ها به دنبال این 
بودیم که بتوانیم آن ها را به تولید انبوه برسانیم. در این 
پروژه ۶ ترکیب آنتی میکروبی جدید نیز شناسایی شد که 
کاندیدهای مناسبی در صنعت تولید داروهای ضدمیکروبی 

برای جایگزینی با آنتی بیوتیک های فعالی هستند.
وی خاطرنشان کرد: در این پروژه برای اولین  بار گزارش 
کاملی به همراه یافته های جدید از یک عقرب ایرانی ارائه 
دادیم و یک سم مؤثر بر کانال های سدیمی و همچنین 
یک پپتید سلولی دخیل در نقل و انتقالات آهن را در 
مولکولی زهر  ترکیب  نهایت  در  عقرب کشف کردیم؛ 

عقرب ادونتوبوتوس دوریه با ساخت کتابخانه cDNA از 
غده زهری آن شناسایی و با فراهم کردن چارچوبی برای 
بیان پپتیدهای زهری شناسایی  شده، زمینه ای مهم برای 
پژوهش های آتی به خصوص تحقیقات هدفمند بالینی 

فراهم شد.
این دانش آموخته دکتری ژنتیک دانشگاه شهید چمران 
اهواز با اشاره به دیگر دستاوردهای این پایان نامه، تصریح 
بانک داده های  را در  کرد: موفق شدیم ۵۲ ژن جدید 
ژنتیکی جهان در رده عقرب ها به نام دانشگاه شهید چمران 
ترکیبات  از  بسیاری  برسانیم؛ همچنین  ثبت  به  اهواز 
مؤثر در درمان بیماری هایی مانند سرطان، بیماری های 

نورولوژیک و ام اس را نیز توانستیم شناسایی کنیم.
این محقق ژنتیک با بیان اینکه این نتایج باید هم در 
حوزه بالینی و هم تحقیقات بیولوژیک آزمایش و بررسی ها 
ادامه یابد، تصریح کرد: ما فقط شناسایی این ژن ها را انجام 
دادیم اما گستره وسیعی برای ادامه کار و مشخص  شدن 

اثر این ترکیبات در حوزه های مختلف درمانی وجود دارد.
نادری سورکی افزود: همچنین در این پایان نامه موفق 
شدیم دو ترکیب جدید در دنیا در میان تمام گونه های 
از  هیچ کدام  در  تاکنون  که  کنیم  شناسایی  عقرب 

عقرب های دنیا شناسایی نشده بود.

10نکته برای جلوگیری از درد گردن
خواه درد گردن شما ناشی از یک بیماری مزمن باشد و یا فقط به دلیل بد خوابیدن، 
نکات زیر به شما کمک می کند تا درد کمتری را تجربه کنید. برای محافظت از گردن 

تان در برابر آسیب دیدگی، این ۱۰ نکته را دنبال کنید.
1- یک بالش جدید را امتحان کنید

بهتر است از بالشی استفاده کنید که ستون فقرات گردنی شما را در هم ترازی خنثی 
نگه دارد، یعنی انحنای طبیعی گردن شما حفظ شود. در اینجا چند نمونه را بیان می 

کنیم:
برخی افراد متوجه می شوند که گردن دردشان هنگامی کاهش می یابد که به پشت 
دراز می کشند و سرشان توسط یک بالش نسبتا تخت یا یک بالش ارتوپدی حمایت 

می شود.
برخی دیگر، لم دادن در یک صندلی یا مبل راحتی و یا خوابیدن در یک تخت قابل 
تنظیم که قسمت بالای بدن در شیب قرار بگیرد را ترجیح می دهند. در موقعیت لم 

داده، آنها می توانند از یک بالش کوچک یا نسبتا تخت استفاده کنند.
2- اگر می توانید، به پشت بخوابید

بطور کلی، خوابیدن به پشت بهترین وضعیتی است که به ستون فقرات شما اجازه می 
دهد استراحت کند. برخی افرادی که مشکلات گردن دارند، در می یابند که خوابیدن 
به پشت و قرار دادن یک بالش در زیر هر بازو برایشان مفید است، زیرا حمایت از هر دو 

بازو، فشار را از روی گردن بر می دارد.
استفاده زیاد از موبایل ، آن هم در حالیکه سرمان، در یک وضعیت خمیده به پایین قرار 

دارد، فشار زیادی به گردن وارد می کند
اگر ترجیح می دهید به پهلو بخوابید، باید بالش تان بیش از حد بلند نباشد. 

این ارتفاع باید مانع چرخیدن یا خم شدن سر و گردن تان بطور غیر طبیعی به هر 
طرف شود.

3- اطمینان حاصل کنید که مانیتور کامپیوتر شما در سطح چشم تان قرار 
دارد

راحت جلوی کامپیوترتان بنشینید و چشم هایتان را ببندید. هنگامی که آنها را باز می 
کنید، نگاه شما باید بطور مستقیم در وسط صفحه نمایش کامپیوتر باشد. اگر متوجه 
شدید که باید به پایین نگاه کنید، آنگاه باید چیزی زیر مانیتورتان قرار دهید تا بالاتر بیاید.

لپ تاپ ها اغلب، شما را مجبور می کنند که برای دیدن صفحه، سرتان را پایین 
بیاورید، بنابراین متصل کردن لپ تاپ تان به یک مانیتور یا صفحه نمایش جداگانه، 

اغلب بسیار مفید است.
4- گردن تان را ورزش دهید و بکشید

یکی از ساده ترین تمریناتی که می توانید انجام دهید، تمرین چین تاک، یا غب 
غب است. این تمرین به تقویت عضلاتی که باعث کشیدن سر برای هم تراز شدن 
با شانه ها می شوند، کمک می کند. همچنین، عضلات اسکالن و زیر پشت سری را 

امتداد می دهد. 
این تمرین را به این صورت انجام دهید: در حالی که کمر و گردن شما صاف و شانه های 
شما کمی عقب باشند، بنشینید یا بایستید. تا جایی که احساس درد نکنید و یک 

کشیدگی خفیف تا متوسط احساس شود، چانه خود را پایین و عقب بیاورید.
5- از وارد آمدن فشار بر گردن در هنگام کار با تلفن همراه، اجتناب کنید

اغلب ما متوجه نمی شویم که چه مقدار زمان را صرف نگاه کردن به گوشی مان 
می کنیم، آن هم در حالیکه سر و گردن مان، در یک وضعیت خمیده به پایین قرار دارند. 

این وضعیت فشار زیادی به گردن وارد می کند. 
نکات لازم برای جلوگیری از آسیب دیدگی ناشی از استفاده از تلفن همراه، شامل 
بالا آوردن تلفن یا موبایل تا سطح چشم، به حداقل رساندن زمان ارسال پیام، تکیه 
دادن دست ها و دستگاه تان روی یک بالش و ایجاد وقفه های مکرر در هنگام کار با 

گوشی است.
6- از یک هدست استفاده کنید

اگر شما زمان زیادی را صرف صحبت کردن با تلفن می کنید، باید از کج کردن سرتان 
به یک طرف یا قرار دادن گوشی بین شانه و سرتان اجتناب کنید. 

حمل یک کیف سنگین روی یک طرف از بدن باعث می شود شانه های شما ناصاف 
شده و بر عضلات گردن شما فشار وارد شود

هر نوع دستگاه هندزفری مانند یک هدست، یک روش عالی برای صحبت کردن با 
گوشی است، بدون آنکه وسوسه شوید که تلفن تان را بطور اشتباه نگه دارید.

7- بخوبی هیدراته بمانید
یک دلیل دیگر برای نوشیدن مقدار زیادی آب در طول روز، تغذیه و آبرسانی به دیسک 
هاست. دیسک ها، ساختارهای اسفنج مانندی هستند که بین مهره ها در گردن شما 
قرار گرفته اند. این دیسک ها عمدتا از آب ساخته شده اند، بنابراین بخوبی هیدراته 
ماندن، به قوی و منعطف نگه داشتن دیسک های شما کمک خواهد کرد. در حالت ایده 

آل، سعی کنید حداقل 8 لیوان آب در روز بنوشید. 
8- بار را بطور مساوی حمل کنید

اشتباه متداولی که مردم مرتکب می شوند، حمل کردن یک کیف سنگین روی یک 
طرف از بدنشان است. این بار ناهموار می تواند باعث شود شانه های شما ناصاف شده و 

بر عضلات گردن شما فشار وارد شود. 
اول اینکه سعی کنید فقط لوازم ضروری تان را در کیف تان بگذارید تا بارتان سبک 
شود. دوم اینکه سعی کنید در تمام اوقاتی که آن را حمل می کنید، شانه هایتان را در 
یک سطح نگه دارید. همچنین به فکر استفاده از یک کوله پشتی باشید، چون وزن را 

بطور مساوی در امتداد هر دو شانه پخش می کند.
9- وضعیت بدنی مناسب را حفظ کنید

وضعیت قرارگیری نادرست بدن، با فشار آوردن بر عضلات و رباط هایی که از گردن 
پشتیبانی می کنند، می تواند باعث درد گردن شده و به مرور زمان، به آسیب دیدگی 
منجر شود. متداول ترین وضعیت بدنی نادرست این است که گردن به پایین خم شده 

و سر در جلوی شانه ها قرار بگیرد.
به ازای هر ۳ سانتی که سر به سمت پایین می رود، ۵ کیلو فشار بیشتری به عضلات 
پشت و گردن وارد می شود. به یاد داشته باشید که برای اجتناب از این مسئله، چانه تان 
را به سمت داخل فشار دهید. این وضعیت بدنی باعث می شود قسمت فوقانی پشت نیز 

به سمت جلو خم شود و بر کل ستون فقرات فشار وارد می کند.
10-  درد نقطه ای ماشه ای را تسکین دهید

التهاب در مفصل فاست مهره های پایین گردن، می تواند به دردهای نقطه ای ماشه 
ای عضلانی منجر شود. نقاط ماشه ای، گره های کوچکی در عضله یا فاسیا )که یک 
لایه از بافت زیر پوست دور عضله شماست( هستند که می توانند به درد منجر شوند. 
ماساژهای خاصی وجود دارند که می توانید برای کار کردن روی این نقاط ماشه ای و 

کاهش درد، خودتان انجام دهید.

کارشناسان تغذیه عنوان می کنند؛

عدم تامین مواد مغذی ضروری بدن 
در رژیم غذایی گیاهی

 طبق مطالعه جدید محققان آلمانی، رژیم غذایی به شدت گیاهی مانع از دسترسی فرد 
گیاهخوار به بسیاری از مواد مغذی مهم می شود. 

به گزارش  مهر، انجمن تغذیه آلمان در مقاله منتشرشده اخیر خود عنوان می کند که 
رژیم غذایی گیاهی نمی تواند تمام ویتامین ها و مواد مغذی موردنیاز بدن را تامین کند 
که از آن جمله می توان به ویتامین B-۱۲ که در تخم مرغ و گوشت یافت می شود 
و امُگا-۳ که در ماهی های چرب یافت می شود اشاره کرد. در یک رژیم غذایی صرفاً 
گیاهی، دسترسی به منبع کافی برخی مواد مغذی غیرممکن یا دشوار است. از اینرو افراد 
گیاهخوار باید برای نحوه تامین این مواد مغذی از طریق گیاهان با پزشک خود مشورت 
کنند. به عنوان مثال، ویتامین B-۱۲ که معمولا در حیوانات یافت می شود و نقش 
مهمی در تشکیل سلول های خونی و عملکرد مغز ایفاء می کند، غالبا به مواد غذایی 

غیرحیوانی، نظیر غلات غنی شده افزوده می شود.
همچنین برای جبران کمبود امُگا-۳ می توانند از روغن دانه کتان استفاده کنند.

متخصصان قلب هشدار دادند؛

دود سیگار سلامت قلب کودکان را 
به خطر می اندازد

طبق بیانیه جدید انجمن قلب آمریکا، کودک به هیچ عنوان نباید در معرض دود دست 
دوم سیگار قرار گیرد. 

به گزارش مهر، دکتر گیتا راگوور، رئیس هیئت منتشرکننده بیانیه، در این باره 
می گوید: »والدین باید محیط زندگی فرزندشان را عاری از دود سیگار نمایند چراکه 
قرارگیری در معرض دود سیگار برای سلامت بلندمدت قلب آنها بسیار مضر است و امید 
به زندگی آنان را کاهش می دهد.« وی در ادامه می افزاید: »کودکانی که در معرض دود 
سیگار قرار می گیرند ممکن است در بزرگسالی مبتلا به بیماری قلبی شوند که ناشی از 

عملکرد ضعیف و عروق خونی سفت تر است.«
طبق این بیانیه، دود دست دوم سیگار علاوه بر اسیب به عروق خونی، با سایر 
فاکتورهای پرخطر بیماری قلبی نظیر چاقی، کلسترول بالا و مقاومت انسولین که عامل 

بروز دیابت نوع۲ تلقی می شود، نیز مرتبط است.
همچنین به گفته محققان، کودکان افراد سیگاری به احتمال بیشتر خودشان نیز 

سیگاری می شوند.
محققان تاکید دارند که تشویق بزرگسالان به ترک سیگار هم به لحاظ هزینه موثر 

است و هم برای بزرگسالان و کودکان فایده دارد.

یک نظامی بازنشسته انگلیسی نوعی پهپاد با بال های خوراکی ساخته که می تواند تا ۴۵ 
کیلوگرم غذای بسته بندی شده و تجهیزات پزشکی را حمل کند.

 استفاده از ارسال هوایی برای امدادرسانی به مناطق آسیب دیده ممکن است راه حل ساده ای 
به نظر برسد اما این ماموریت ها با دقت کم همراه بوده و پرهزینه و بی فایده هستند.

نایجل گیفورد، پوسته بدنه این پهپاد را از ترموپلاستیک زیست تخریب پذیر مبتنی بر 
نشاسته ساخته که با بسته های مواد غذایی و تجهیزات پزشکی پُر می شود. این پهپاد که 
""Pouncer نام دارد، اکنون در مراحل اولیه ساخت قرار داشته و در زمان استفاده از یک 

هواپیما یا توسط یک منجنیق به شعاع ۴۰ کیلومتری هدف پرتاب می شود.
گیفورد صاحب یک شرکت ماهواره خورشیدی موسوم به "Ascenta " بود که در سال 
۲۰۱۴ با قیمت ۲۰ میلیون دلار به فیسبوک فروخته شد. هدف فیسبوک از خرید این 
شرکت، ساخت پهپادهایی بوده که می تواند چندین ماه در ارتفاع ۶۰ هزار پایی زمین پرواز  و 

سیگنال های باند پهن را به جهان سوم مخابره کنند.
پهپاد "Pouncer" به نیاز سریع برای انتقال مواد غذایی به مناطق دورافتاده، صعب العبور و 

آسیب دیده از طریق پرواز بر روی موانع رسیدگی می کند.
می توان از این پهپاد برای انتقال آب و سوخت برای پخت وپز نیز استفاده کرد.

معمولا در زمان های بروز بلایای طبیعی، هواپیماهای نظامی با پرواز بر روی این نواحی 
بوسیله چتر نجات برای نجات یافتگان مواد غذایی و تجهیزات پزشکی می فرستند. اما این روش 

همیشه دقیق نیست و گاهی حتی بی فایده است.
به جز بالهای خوردنی این پهپاد، سایر بخش های آن از چوب ساخته شده که می توان از آن 

برای گرم کردن و پخت غذا استفاده کرد.
نیروی "Pouncer" با هوای فشرده شده یا سوخت جامد تامین می شود.

ایده ساخت این پهپاد خوراکی از تجربیات خود گیفورد در پنج ماموریت به کوه اورست به 
دست آمده که طی آن ها بیش از هزار پرش با چتر نجات را به منظور کمک رسانی به ساکنان 

مناطق درگیر جنگ تجربه کرده بود.
تولید کامل این پهپاد طی یک سال آینده آغاز خواهد شد و به زودی تجاری سازی می شود.

این پهپاد را پس از دریافت محموله بخورید!

پژوهشگران دانشگاه صنعتی اصفهان با همکاری محقق ایرانی یکی از دانشگاه های آمریکا، 
با بهره گیری از روشی ارزان، نانوپودری سرامیکی سنتز کرده اند. کاربرد این نانوپودر در تولید 
ایمپلنت های دندانی و استخوانی خواهد بود. سرامیک های زیستی یا بیوسرامیک ها، دسته ای 
از مواد سخت هستند که کاربرد گسترده ای در حوزه  پزشکی و مهندسی بافت دارند. تولید این 
مواد در مقیاس های نانومتری کارایی آن ها را افزایش می دهد. روش های مختلفی را می توان 
جهت تولید این نانوذرات به کار گرفت. در این میان روش سنتز احتراقی یکی از مهم ترین 

روش های ساخت سرامیک های پیشرفته محسوب می شود که در دهه های اخیر مورد توجه 
قرار گرفته است. امروزه تحقیقات بسیاری به  منظور افزایش کارایی و کاهش هزینه  تولید 
نانوذرات به روش سنتز احتراقی در حال انجام است. مهندس سرور صادق زاده مجری طرح، 
با تأکید بر این موضوع که روش به کار گرفته شده در این طرح یک روش آسان و ارزان 
است، افزود: »هدف از تحقیق حاضر، سنتز نانوذرات سرامیکی با مورفولوژی یکنواخت و 
خلوص بالا با بهره گیری از روش سنتز احتراقی محلول بوده است.« وی در رابطه با مزایای 
روش مورد استفاده و خواص نانوذرات تولید شده در این طرح گفت: استفاده از روش سنتز 
احتراقی محلول در تولید نانوذرات سرامیکی موجب کاهش هزینه  کلی فرایند سنتز نانوذرات 
شده است. همچنین،  این نانوذرات عملکرد مکانیکی و زیستی بالایی را به دلیل مورفولوژی 
یکنواخت کرمی شکل و ابعاد کمتر از ۴۰ نانومتر به نمایش می گذارند. مواد نانوساختار به دلیل 
ساختمان منحصربه فردشان رفتار مکانیکی، فیزیکی و بعضاً زیستی متفاوتی نسبت به مواد غیر 
نانویی از خود بروز می دهند. ابعاد نانویی سرامیک های زیستی بهبود واکنش های جذب و رشد 
سلولی را نیز در پی دارد. همچنین این موضوع موجب بهبود عملکرد سلول های استخوان ساز و 
رسوب گذاری ماده  معدنی کلسیم در تقابل با سلول های استخوان ساز و پروتئین ها شده و عمر 
ایمپلنت را در بدن افزایش می دهد. این مواد به دلیل برخورداری از نسبت سطح به حجم بالا 
نسبت به مواد معمولی، پیوند ایمپلنت با بافت استخوانی اطرافش را بهبود می بخشد. به گفته  
صادق زاده، در این طرح نانوذرات سرامیکی هاردیستونیت با استفاده از روش سل- ژل احتراقی 
محلول سنتز شده و اثر پارامترهای فرایند از قبیل دما و غلظت ساکاروز بر روی خلوص، ابعاد 
و مورفولوژی نانوذرات مورد بررسی قرار گرفته است. در این راستا دما و غلظت بهینه  ساکاروز 
تعیین شده و نانوذرات حاصله به وسیله  روش پراش اشعه  ایکس و میکروسکوپ الکترونی 
روبشی و عبوری مشخصه یابی شده اند. بر اساس بررسی های صورت گرفته، نسبت مولی بهینه  
ساکاروز به یون فلزی دو به یک و دمای بهینه  تفجوشی ۱۰۵۰ درجه  سانتی گراد بوده است.

دکتر داریوش وشایی دانشیار دانشگاه کارولینای شمالی 
ژنراتور  ساخت  به  موفق  خود  تحقیقاتی  تیم  کمک  با 
ترموالکتریک پوشیدنی برای تولید برق از بدن به روشی نوین 

شده است.
محققان دانشگاه کارولینای شمالی آمریکا به رهبری دکتر 
داریوش وشایی دانشیار رشته مهندسی برق و کامپیوتر، 
ژنراتورهای ترموالکتریک پوشیدنی را تولید کرده اند که 
با استفاده از تغییر دمای بین بدن و محیط قادر به تولید 
برق هستند. محققان این دانشگاه نقطه بهینه ای را در بدن 
شناسایی کرده اند که می توان گرمای بیشتری را استخراج 
کرد. پیش از این روش هایی برای تولید برق از جمله گرماگیر 
»heat sinks« ابداع شده بود که دست و پا گیر بود و میزان 
برق تولید شده در آن یک میکرو وات یا حتی کمتر از آن در 
هر سانتیمتر مربع بوده است.  دکتر داریوش وشایی درباره 

این ابداع گفت: روشی که ما آن را ابداع کرده ایم، می تواند 
تا ۲۰ میکرو وات برق را در هر سانتیمتر مربع بدون استفاده 
از گرمای پوست تولید کند.  سرپرست این تیم تحقیقاتی در 
ادامه افزود: روش فعلی در مقایسه با شیوه قبلی بسیار سبک 
تر و آسوده تر است.  این محقق شیوه جدید تولید برق از بدن 
را اینگونه توصیف کرد: در این روش یک لایه از مواد رسانای 
گرمایی بر روی پوست قرار می گیرد تا گرما در بدن پخش 
کند. این مواد رسانا با لایه پلیمر پوشیده شده اند تا مانع از 
هدر رفت گرما به وسیله هوای خارج از بدن شوند.  وشایی 
گفت: این روش باعث می شود که گرمای بدن به یک ژنراتور 
ترموالکتریک پوشیدنی به اندازه یک سانتیمتر با ضخامت ۲ 
میلیمتر هدایت شود. البته می توان اندازه آن را بزرگ تر نیز 
کرد.  محققان دانشگاه کارولینای شمالی با انجام آزمایش بر 
روی قسمت های مختلف بدن متوجه شدند که ناحیه بازو 

محل مناسبی برای گرفتن گرما است.  وشایی اضافه کرد: با 
یک ژنراتور ترموالکتریک پوشیدنی در داخل یک تی شرت 
می توان ۶ میکرو وات برق تولید کرد و در صورت دویدن فرد 
این رقم به ۱۶ میکروات برق هم می رسد.  هدف از ساخت 
این دستگاه، به کار گیری فناوری های پوشیدنی است که 
بتوان سلامتی افراد را مورد ارزیابی قرار داد. این فناوری 
پوشیدنی می تواند همانند دستگاه هایی که سلامت قلب 
را بررسی می کند و یا دستگاه هایی که متغیرهای فیزیکی 
و محیطی را کنترل و مانع از حملات آسم می شوند، به کار 
گرفته شوند.  محقق ایرانی دانشگاه کارولینای شمالی آمریکا 
تاکید کرد: برای انجام این کار قصد داریم که وسایلی را تولید 
کنیم که نیازی به باتری نداشته باشند و بر این باور هستیم 
که با ساخت ژنراتور  ترموالکتریک پوشیدنی برای رسیدن به 

این واقعیت نزدیک تر شده ایم.

سنتز نانوپودر سرامیکی در تولید ایمپلنت های استخوانی و دندانی

تولید برق از بدن با روش بهینه شده

نگرانی های بیش از حد نیز منجر به اختلالات اضطرابی 
خواهد شد که در حال حاضر یکی از شایع ترین اختلالات 
روانی در جهان است و درمان آن از اهمیت بالایی برخوردار 
می باشد. از ان جا که بسیاری افراد با این اختلال آشنایی 
کامل ندارند و ممکن است بدون آنکه خود بدانند دچار این 
مشکل باشند به چند نشانه ی به اختلال اضطراب اشاره می 

کنیم.
همه ی ما گاهی اوقات در زندگی نگران می شویم، اما 
زمانی که اضطراب دائمی شود تأثیر منفی بر روی زندگی مان 
خواهد گذاشت و در طول زمان ممکن است دچار اختلال 
اضطراب شده و زندگی و حرفه مان به خطر بیفتد. البته اگر از 
آن دسته افرادی هم هستید که هرگز نگران نمی شوید، باید 
بگوییم احتمالا پیشرفت قابل توجهی در زندگی تان نخواهید 
داشت، زیرا نگرانی انسان را وادار به انجام و پیش بردن کارها 

می کند.
شما همیشه نگرانید

اختلالات اضطرابی می تواند در هر سنی خود را نشان 
دهد. بسیاری از محققان ویژگی های خاصی که بیماران در 
طول زندگی نشان داده اند، حتی در سنین جوانی، را بررسی 
کرده اند. اختلالات اضطراب معمولا در سنین کاملا جوانی 
شروع می شوند و به طور معمول در کودکان و نوجوانان کم 
سن دیده می شوند. افرادی که دچار اختلال اضطراب کامل 

هستند خود را فردی همیشه نگران توصیف می کنند.
افراد دیگر به خوبی می توانند با اضطراب خود مبارزه کنند 
و هرگز تا زمانی که زندگی شان دچار تغییر اساسی نشود و یا 
در شرایط حساس و در معرض حوادث بزرگ و ناگهانی قرار 
نگیرند دچار اضطراب نخواهند شد. برخی افراد نیز بعد از هر 
اتفاق بزرگ در زندگی مانند بچه دار شدن و خرید خانه، دچار 

اضطراب خواهند شد.
شما اخیرا در یک شرایط آسیب زا زندگی کرده اید 

در حالی که بسیاری از روانشناسان، استرس پس از حادثه 
)PTSD( را یک اختلال اضطرابی نمی دانند، ولی یک حادثه 
منفی یا ترس آور می تواند تأثیر قابل توجهی در افزایش 

اضطراب هر کسی داشته باشد. 
حتی اگر شخص سطحی از PTSD را نداشته باشد، نگرانی 
و اضطراب بعد از هر واقعه ی آسیب زننده در او بروز می 
یابد؛ برای مثال برخی از مردم پس از تجربه ی یک تصادف، 

همیشه یک نگرانی خاص در هنگام رانندگی دارند.
شما یک یا چند حمله ی هراس داشته اید

یک حمله ی ترس ضرورتا نشان دهنده ی وجود یک 
اختلال اضطرابی نیست. حملات ترس طبیعی است و پاسخ 
به آن معمولا شدید است. اما برخی افراد حملات هراس 
زیادی را تجربه می کنند که می توان آن را اختلال ترس 
نامید. حمله ی هراس، مجموعه ای کامل از پاسخ جنگ و 
گریز است که کاملا مطابق طبیعت و تکامل موجودات است. 
هنگامی که ضربان قلب شدید و درد و ترس زیاد با حمله ی 
هراس همراه می شود و قابل توجیه نیست، نیاز به درمان 

وجود خواهد داشت.
اضطراب، شما را از فعالیت های اجتماعی که به آن 

علاقه دارید دور نگه می دارد
عصبی شدن و استرس و اضطراب در هنگام روبرو شدن با 
یک جمعیت بسیار طبیعی است و ممکن است شما قبل از 
سخنرانی به طور طبیعی دچار ترس شوید. اما اگر به راحتی 
در برابر افراد عادی دور و برتان دچار اضطراب می شوید، 
شما دچار اضطراب اجتماعی هستید. اگر متوجه شدید که 
هر وقت افرادی در اطرافتان هستند دچار ضربان قلب سریع، 
حالت برافروختگی و حالت تهوع و یا چیزی شبیه به اینها می 

شوید، بدانید که مشکل فراتر از یک اضطراب طبیعی است.
شما زندگی تان را در حاشیه ترس هایتان جای داده اید 

بسیاری از مردم مبتلا به اختلالات اضطرابی بدون آنکه 
متوجه شوند کارهای خود را به خوبی انجام می دهند ، زیرا 
آن ها از مواجهه با آنچه آنها را می ترساند و نگرانشان می کند 
اجتناب می کنند. برخی افراد هم زندگی خودشان را می 
کنند و تلاشی برای خارج شدن از این اوضاع و یا اجتناب از 

آن ندارند، اما ظاهرا مشکل خاصی نیز وجود ندارد. 
لزوما این افراد تداخلی در زندگی خود احساس نمی کنند 

تا اینکه در یک شرایط خاص قرار می گیرند و به خاطر ترس 
شان قادر به تصمیم گیری نیستند. زمانی که اضطراب آغاز 
می شود، توانایی و آمادگی فرد برای ادامه زندگی کاهش می 
یابد. در این صورت است که درمان می تواند زندگی فرد را 

نجات دهد و آن را پربارتر سازد.
شما همچنین تجربه ی علائم جسمی را نیز دارید

بسیاری از افراد مبتلا به اختلالات اضطرابی به ویژه آن هایی 
که دچار نوع کامل و پیشرفته ی آن هستند، از دردهای 
جسمی مانندسردرد، دل درد و پشت درد شکایت دارند. 
مردم معمولا این علائم را با مشکلات دیگر اشتباه می گیرند 
و پزشکان نیز نمی توانند به راحتی متوجه شوند که مشکل 
از کجاست. پس اگر شما تجربه ی نگرانی های دائمی و این 

علائم جسمی را دارید، دچار اختلال اضطرابی هستید.
شما اغلب دچار مشکلات خواب هستید

بسیاری از ما حداقل یک بار بی خوابی ناشی از اضطراب یک 
اتفاق بزرگ را تجربه کرده ایم. اما اگر این بی خوابی ها به یک 
عادت منظم تبدیل شود، نمی توان آن را نادیده گرفت. اگر 
شما شب قبل از امتحان دچار بی خوابی شوید امری طبیعی 
است، اما اگر شما هفته ها برای یک رویداد یا مسابقه نمی 
خوابید، حتی اگر واقعا موضوع استرس زایی باشد، این یک 

نشانه ی واضح از اختلال اضطرابی است.
اضطراب شما باعث ناراحتی های قابل توجه می شود

زندگی همه ی  است در طول  روانی ممکن  اختلالات 
افراد بروز پیدا کند، با این تفاوت که زمان آن برای هر کسی 
متفاوت است و ممکن است برای برخی حتی همیشگی شود. 
اضطراب می تواند بخشی از فرآیند های زندگی را مختل کند 

و مشکلات قابل توجهی را به وجود بیاورد. 
این سئوالات را از خود بپرسید که آیا به خاطر اضطراب از 
کلاس درس فاصله می گیرید؟ آیا یک روز کاری را به این 
دلیل از دست می دهید؟ و آیا از فعالیت های اجتماعی به 
خاطر اضطراب دور می شوید؟ اگر پاسخ شما به این سوالات 
مثبت است، پیشنهاد می کنیم که در اسرع وقت به یک 

روانشناس مراجعه کنید و به فکر درمان خود باشید.

علائمی که می گویند اضطراب دارید مطالعه جدید نشان می دهد؛

آسیب دیابت بارداری به نوزاد 
طبق یک مطالعه جدید، نوزادان متولدشده از زنان مبتلا به دیابت یا دیابت دوره 

بارداری در معرض ریسک بالای مشکلاتی به هنگام تولد هستند. 
به گزارش  مهر، طبق یافته های محققان ایتالیایی، این مشکلات به هنگام تولد می 
توانند جدی باشند و شامل قندخون پایین، نقض مادرزادی و بیش از اندازه کوچک یا 

بزرگ بدنیا آمدن نوزاد باشد.
به گفته محققان، عدم کنترل مناسب دیابت می تواند پیامدهای بدی در طول بارداری 

به همراه داشته باشد.
در این مطالعه، تیم تحقیق از بیمارستان نیگورا کاگراندا میلان به سرپرستی دکتر 
باسیلیو پینتوآدی، نتایج زایمان زنان بارداری که مبتلا به دیابت یا دیابت بارداری بودند 
و بین سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۲، یک نوزاد بدنیا آورده بودند، را مورد تحلیل و بررسی 
قرار دادند. محققان بعد از در نظر گرفتن سن زنان، مصرف دارو، و سایر موضوعات 
سلامت نظیر فشارخون بالا، با استفاده از مدل های کامپیوتری ریسک برخی مشکلات 

به هنگام تولد را محاسبه کردند.
این بررسی شامل بیش از ۱۳۵ هزار زن باردار بود. از بین این تعداد زنان، ۱۳۵۷ نفر 

مبتلا به دیابت بارداری و ۲۳۴ نفر هم از قبل از بارداری مبتلا به دیابت بودند.
وضعیت بارداری این گروه از زنان با وضعیت بارداری زنانی که هیچ یک از دو دیابت را 
نداشتند مقایسه شد. طبق این مطالعه مشخص شد زنان مبتلا به دیابت، ۳۶ برابر بیشتر 
در معرض تولد نوزادی با قندخون پایین بودند، درحالیکه این ریسک در زنان مبتلا به 

دیابت بارداری ۱۰ برابر بیشتر بود.
زنان مبتلا به دیابت بارداری ۷۰ درصد بیشتر در معرض ریسک تولد نوزادی بیش 
از اندازه کوچک یا بزرگ یا نوزاد مبتلا به زردی بودند. این زنان تقریبا دو برابر بیش از 
دیگران نیاز به زایمان به شیوه سزارین داشتند، یا نوزادی با نقض مادرزادی یا سطح 

پایین کلسیم و منیزیم بدنیا می آورند.

یک متخصص تغذیه :

با دانستن این نکات به سرماخوردگی
 لبخند بزنید

یک متخصص تغذیه با اشاره به راهکارهای جلوگیری از عفونت های ویروسی گفت: 
خوردن مواد مغذی در فصل پاییز باعث تقویت سیستم ایمنی بدن در مقابل ویروس ها 

شده و سرماخوردگی را از بدن دور می کند.
زهرا اصغرپور متخصص تغذیه ؛ گفت: در فصل پاییز، سرماخوردگی یکی از شایع ترین 
دلایل مراجعه به پزشک محسوب می شود که به طور متوسط بزرگسالان  ۲  الی ۳ بار 

و کودکان 8 الی ۱۲ بار در سال این بیماری را تجربه می کنند.
 وی با بیان اینکه مصرف ویتامین ها از بروز سرماخوردگی در افراد جلوگیری می کند، 
اظهار داشت: مصرف مواد غذایی سرشار از ویتامین همچون حبوبات، غلات سبوس 
دار، میوه جات مانند پرتقال، لیمو، نارنگی، گوجه فرنگی، فلفل دلمه ای، سیب زمینی و 
سبزیجات تازه باعث کاهش طول مدت سرماخوردگی در افراد می شود و در صورت 
کمبود آنها در بدن خطر ابتلا به عفونت ها افزایش پیدا می کند.این متخصص تغذیه 
با بیان اینکه مصرف سیر نیز باعث کاهش عفونت های سرماخوردگی در بیماران می 
شود، اضافه کرد: آهن موجود در سیر سیستم ایمنی بدن را تقویت کرده و از ورود هر 
گونه عفونت به ریه جلوگیری می کند.اصغر پور به خوردن ماهی در فصل پاییز اشاره 
کرد و افزود: امگا ۳ یک اسید چرب ضروری است که بدن انسان برای ادامه زندگی به 
آن احتیاج دارد؛ به همین دلیل با خوردن برخی غذاها همچون انواع ماهی، تخم کتان، 
تخمه کدو حلوایی و روغن شاه دانه، بدن مواد امگا ۳ را تامین می کند.وی با بیان اینکه 
با مصرف دارو می توان ویروس ها را در بدن کاهش داد، تصریح کرد: داروهای بسیاری 
برای درمان سرماخوردگی تولید شده است اما باید توجه داشت که درمان مشخصی 
برای آن وجود ندارد و اغلب داروها جهت کاهش علایم بیماری مصرف می شوند.این 
متخصص تغذیه به انواع داروهای این بیماری اشاره کرد و یادآور شد: مصرف داروهایی 
مانند داروی رفع گرفتگی بینی، اسپری بینی ضد احتقان، داروی ضد سرفه، داروهای 
رفع آبریزش بینی و داروهای خلط آور با تجویز پزشک به کاهش سرماخوردگی افراد 
کمک می کند.اصغر پور در خصوص داروهای تب بر عنوان کرد: این داروها به دلیل 
وجود اثر ضد درد و ضد تب و برای مقابله با ویروس های موجود در بدن استفاده 

می شوند.

یک مخترع ایرانی موفق به طراحی و ساخت دوچرخه دریایی برای ترویج صنعت سبز و 
تفریح با یک وسیله کاملا ایرانی شد.

حسن حسن پور، سازنده »دوچرخه دریایی« در پارک علم و فناوری مازندران در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشت: دوچرخه دریایی وسیله ای برای تفریح  در دریا و دریاچه هاست، 

از این رو در صدد آمدیم تا بتوانیم این وسیله را برای تفریح طراحی کنیم.
وی با بیان اینکه این دوچرخه دریایی با سرعت ۱۰ کیلومتر بر ساعت حرکت می کند، 
اظهار داشت: این وسیله نمونه خارجی دارد ولی نمونه آن در ایران وجود نداشت؛ به همین 

دلیل توانستیم با دانش خود و از تجهیزات ایرانی برای ساخت این دوچرخه استفاده کنیم.
حسن پور با تاکید بر اینکه نمونه خارجی دوچرخه های دریایی نسبت به نمونه های ایرانی 
از قیمت بالایی برخوردارند، اظهار داشت:  بدون اینکه نمونه خارجی را داشته باشیم اقدام به 

طراحی و ساخت این دوچرخه دریایی کردیم.
به گفته وی، تمام وسایل این دوچرخه در ایران ساخته شده است، گفت: در ساخت این 
دوچرخه از دو کپسول  با جنس های بادی و فایبر گلاس استفاده شده است به همین دلیل 

هیچگاه غرق نمی شود.
وی عنوان کرد: برای حرکت این دوچرخه از هیچ نوع سوختی استفاده نمی شود و تنها 
با انرژی انسان حرکت می کند؛ به دلیل اینکه دو کپسول در دوچرخه دریایی به کار گرفته 

شده، از روی موج دریا به راحتی عبور می کند.
حسن پور تاکید کرد: در این دوچرخه از سوخت استفاده نمی شود و می توان از آن به 
عنوان صنعت سبز یاد کرد؛ استفاده از دوچرخه دریایی جذابیت خاصی دارد و ایده نویی به 
شمار می رود.  حسن پور با بیان اینکه می توانیم روی دوچرخه دریایی موتور نصب کنیم، 

گفت: در حال انجام مقدماتی هستیم که بتوانیم آن را به تولید انبوه برسانیم.

دوچرخه دریایی ایرانی ساخته شد
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رئیس اتحادیه صنف درودگران قم مطرح کرد؛

رکود شدید در صادرات صنایع چوب قم
 رئیس اتحادیه صنف درودگران قم با بیان اینکه صادرات صنایع چوب قم در رکود 
شدیدی به سر می برد، گفت: سهم صادرات چوب ایران از میزان ۱۵۰ میلیارد دلاری در 

جهان تنها ۲ دهم درصد است. 
مجتبی صفایی شامگاه سه شنبه در نشست بررسسی صنعت مبلمان قم و چالش های 
پیش رو که به همت بنیاد قم پژوهی برگزار شد، گفت: اولین استفاده انسان از چوب به 
۲۴۰۰ سال قبل از میلاد حضرت مسیح برمی گردد. وی با اشاره به اینکه عنصر درخت در 
فرهنگ ایرانی ارزش و احترام زیادی برخوردار است، اضافه کرد: در دوره هخامنشی صنایع 
چوب در قایق سازی نقش مهمی داشته است. رئیس اتحادیه صنف درودگران قم، به نقش 
آموزه های اسلامی در توسعه صنایع چوب اشاره کرد و گفت: در دوره اسلامی صنایع چوبی 
در تولید آثار دینی از جمله شبکه بندی، ابزار و یراق آلات مساجد و اماکن دینی مهم جلوه 
می کند. صفایی با بیان اینکه واحدهای صنفی صنایع چوبی نسبت به صنعت تعداد کمتری 
هستند، گفت: در طول تاریخ به دلیل ظرافت و عمر کوتاه چوب در تولید آثار هنری نسبت 
به سفال و سنگ استفاده کمتری شده است. وی سپس با اعلام این نکته که در گذشته 
زیان های جبران ناپذیری به توسعه و صادرات صنایع چوب کشور وارد شده است، گفت: 
قبل از دوره دولت نهم صادرات نسبتاً قابل قبولی به کشورهای حاشیه خلیج فارس و 
آسیای میانه داشتیم.  پیشکسوت صنایع چوب از سهم تنها دو دهم درصدی صنایع چوب 
ایران در صادرات چوب خبر داد و گفت: ۳۰ درصد از صادرات جهان از آسیا و ۲۰ درصد 
دیگر در اختیار کشوری مانند چین است. وی شاخصه قم را در هنر منبت کار دانست و 
گفت: در حال حاضر صنعتگران استان در تولید مبلمان کلاسیک با رویکرد ظرافت کاری 

روی چوب و تولید مبلمان مدرن با رویکرد طراحی دکوراسیون فعالیت می کنند.
فعالیت بیش از 3 هزار واحد صنفی

صفایی به اقدامات اتحادیه درودگران استان قم اشاره کرد و گفت: راه اندازی شهرک 
صنعتی چوب، طرحی و ثبت ملی کالاهای بومی به جهت جلوگیری از کپی رایت، اقدام به 
درجه بندی تولید و فروش صنایع چوب از جمله فعالیت های این صنف در قم بوده است.

وی از وجود ۳ هزار واحد صنفی در قم خبر داد و گفت: تنها بیش از نیمی از این 
واحدهای صنفی با مجوزهای لازم و حرفه ای فعالیت می کنند. رئیس اتحادیه درودگران 
قم به اشتغال زایی حداقل ۱۲ هزار نفری صنعت چوب قم اشاره کرد و گفت: از آنجایی 
که صنایع چوب گسترده و پر کاربرد است اشتغال زایی غیر مستقیم بسیاری پیرامون این 
صنعت ایجاد شده است. صفایی ناتوانی در استفاده از ظرفیت های صنعت چوب، ضعف 
در ایجاد ارتباطات داخلی و خارجی، ضعف در کار گروهی و سرمایه گذاری مشترک، 
نبود برندینگ مستقل، عملکرد سنتی در تولید و توزیع و بسته بندی نامناسب را از جمله 
مهم ترین مشکلات صنایع چوب استان قم دانست. وی با انتقاد از نبود مطالعه در ایجاد 
بازار مناسب و ایجاد بازارهای جدید ادامه داد: ضرورت ایجاد بانک اطلاعاتی جامع از اساتید 

برجسته و صنعتگران برجسته حوزه صنایع چوب به شدت احساس می شود.
12 خوان برای اخذ پروانه کسب

در ادامه این نشست، یکی دیگر از پیشکسوتان حوزه صنایع چوب با تأکید بر اینکه 
این صنف می تواند یکی از پردرآمدترین صنایع استان باشد، گفت: متأسفانه سهم 
تولیدکنندگان صنایع چوبی در قم بسیار ناچیز است.  حسین اشراقی با انتقاد از وجود 
برخی از قوانین دست و پاگیر در حوزه تولید و توزیع گفت: صنعت چوب از وجود یک 
آیین نامه و دستورالعمل جامع و منسجم برای جلب حمایت و رفع مشکلات مختلف خود 
بی بهره است. وی ریشه بسیاری از مشکلات صنف چوب در قم را فقر اطلاعاتی و نبود 
آموزش های مناسب اعلام کرد و گفت: در حال حاضر برای ایجاد یک واحد صنفی در 
تولید و توزیع به پشت سر گذاشتن حداقل ۱۲ مرحله برای دست یابی به پروانه کسب 
نیاز دارد. عضو اتحادیه صنف درودگران قم وجود کارشناسی های نادرست در حوزه 
مالیات موجب علی الراس شدن مالیات های تولیدکنندگان عنوان کرد و افزود: متأسفانه 
ممیزهای اداره مالیات به دلیل فقر اطلاعاتی اکثر دست اندرکاران صنف چوب آنها را با 
مالیات های سنگین جریمه می کنند. اشراقی با بیان اینکه علی الراس شدن بنگاه های 
کوچک تولید و توزیع و نبود ساماندهی در دریافت مالیات ارزش افزوده از کارگاه های 
بزرگ سبب ورشکستگی صنعت چوب قم شده است، گفت: نبود نوآوری در تولید و ضعف 
در ارتباط گیری و مستعمل بودن ابزارهای تولید، عدم حمایت بانک ازجمله گرفتاری هایی 
صنعت چوب استان قم است. وی به نقش سازمان های مالیاتی و بانک ها در رکود و ضعف 
صادرات و توسعه صنایع چوب قم اشاره کرد و اظهار داشت: مشکلات ریز و درشت اداری 
سبب شده که صنعت چوب قم به رغم اینکه دومین صنعت مهم تولید مبلمان کشور 

است با رکود درگیر باشد.

رئیس سازمان صنعت و تجارت: استان قم 

۲9 واحد صنعتی  در قم تسهیلات رونق تولید 
دریافت کردند 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به آغاز فرآیند پرداخت 
تسهیلات رونق تولید در این استان گفت: تا کنون ۲9 واحد صنعتی استان از این 

تسهیلات برخوردار شدند و مبلغ تعیین شده به حساب آنها واریز شده است. 
احمد ذاکری افزود: تا کنون ۴۷۷ واحد صنعتی کوچک و متوسط برای دریافت 
تسهیلات رونق تولید در سامانه الکترونیکی بهین یاب ثبت نام کرده اند که از این تعداد، 
پرونده ۳8۲ واحد مورد ارزیابی قرار گرفته است.وی با بیان این که تامین سرمایه در 
گردش مورد نیاز واحدهای صنعتی، ظرفیت فعالیت آنها را توسعه می دهد، ادامه داد: 
پرداخت تسهیلات رونق تولید به واحدهای صنعتی همزمان با تامین منابع مالی مورد نیاز 
این واحدها، باعث افزایش سرمایه در گردش آنها می شود.رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم گفت: از میان واحدهای صنعتی متقاضی تسهیلات رونق تولید، پرونده 
۳۳۳ واحد صنعتی به بانک های مجری طرح، ارائه شده است.وی با بیان این که از این 
تعداد ۷۰ واحد متقاضی دریافت تسهیلات برای تامین سرمایه ثابت خود به مبلغ 9۷۶ 
میلیارد ریال بوده اند، افزود: ۲۶۳ واحد نیز متقاضی تسهیلات رونق تولید برای تامین 
سرمایه در گردش مورد نیاز خود به مبلغ سه هزار و ۷۲۱ میلیارد ریال هستنند.وی ادامه 
داد: پس از معرفی واحدهای صنعتی به سرپرستی بانک های مجری طرح، پرونده ۱۵۶ 
واحد صنعتی به شعب این بانک ها معرفی شده است که از این تعداد ۲۴ واحد متقاضی 
دریافت تسهیلات برای تامین سرمایه ثابت مورد نیاز خود به مبلغ ۴۳8 میلیارد ریال و 
۱۳۲ واحد متقاضی دریافت تسهیلات برای تامین سرمایه در گردش خود به مبلغ ۲ هزار 
و 98 میلیارد ریال بوه اند.ذاکری با اشاره به این که پرونده ۳9 واحد صنعتی در شعب بانک 
ها به مرحله عقد قرارداد رسیده است، گفت: به ۲9 واحد صنعتی تسهیلات رونق تولید در 

بخش سرمایه در گردش، مبلغ ۶۶۷ میلیارد ریال پرداخت شده است.
بیش از 9۵ درصد واحدهای صنعتی استان قم را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می 
دهد؛ در استان قم یک هزار و 998 واحد صنعتی وجود دارد که از این تعداد ۴98 واحد 
تعطیل یا دچار رکود هستند، یک هزار و ۲۲۱ واحد به صورت فعال و نیمه فعال و سایر 

واحدها با تمام ظرفیت به فعالیت خود ادامه می دهند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم

واحدهای صنعتی قم صادرات را محور اصلی 
تولید قرار داده اند 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: خوشبختانه واحدهای تولیدی مستقر 
در نواحی صنعتی استان صادرات را محور اصلی تولیدات و کالاهای خود قرار داده اند و ما 

خود را مسؤول و پاسخگوی نیازهای آنها می دانیم. 
امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی ناحیه صنعتی دستجرد اظهار کرد: 
واحدهای تولیدی داخلی این توان را دارند تا در پساتحریم با بکارگیری دانش روز جهان 

در مسیر بومی سازی دستگاه های صنعتی گام بردارند.
وی با بیان اینکه استان قم از نظر ظرفیت نیروی انسانی و متخصص دارای شرایط 
مناسبی است گفت: دانش آموختگان دانشگاه ها و مراکز علمی، صنعتی و کاربردی در قم 
در کنار مدیرانی با سابقه و تجربیات عملی در شهرک های صنعتی می توانند در کنار دانش 
و تکنولوژی جهانی نیازهای بخش تولید کشور را برطرف کنند. طیبی نژاد افزود: امروز 
شاهد هستیم یکی از واحدهای تولیدی در نواحی صنعتی استان با تکیه بر توان داخلی و 

دانش خود نسبت به بومی سازی تکنولوژی مورد نیاز خود اقدام کرده است.

 نمایندگان مردم در مجلس با انتقاد از روند کند اجرای کاداستر تاکید 
دارند که این طرح می تواند در کاهش زمین خواری و تعدی به اراضی 

دولتی و منابع طبیعی تاثیر جدی داشته باشد. 
 قانون جامع حدنگار)کاداستر( در بهمن ماه سال ۱۳9۳ تصویب و 
برای اجرا ابلاغ شد، بر اساس ماده ۱۱ این قانون، سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور مکلف شد تا ظرف مهلت پنج سال پس از لازم الاجرا شدن، 
تمامی اسناد مالکیت دفترچه ای را به اسناد مالکیت حدنگار تبدیل کند. 
در حقیقت کاداستر نقشه برداری ثبتی است که ارزش حقوقی داشته 
و بر اساس آن مرزهای اراضی تعیین و سند مالکیت صادر می شود اما 
اجرای این طرح که به گفته نمایندگان مجلس در کاهش زمین خواری و 
تعرض به اراضی دولتی و منابع طبیعی تاثیر بسیار دارد، به کندی پیش 
می رود و لازم است سازمان ثبت اسناد و املاک کشور سرعت اقدامات 
ثبت مالکیت  اراضی را افزایش دهد. اجرای قانون کاداستر که حدود یک 
سال و نیم از اجرای آن می گذرد از آماج انتقادات مبرا نیست؛ نمایندگان 
مجلس ضمن اذعان به تلاش های سازمان ثبت اسناد و املاک معتقدند 
در برخی از موارد ثبت، به حقوق مردم تعدی شده اما دیگر نمایندگان 
از عدم همکاری و هماهنگی دستگاه های اجرایی به خصوص در حوزه 
اراضی کشاورزی و روستایی  با سازمان ثبت اسناد و املاک گلایه 
می کنند تا جایی که کمیسیون قضایی و حقوقی از این نهاد درخواست 
کرده تا لیست دستگاه هایی که همکاری نمی کنند را به مجلس ارائه 
کنند. با این حال نمایندگان در مجلس شورای اسلامی تاکید دارند تا 
موانع بودجه ای و نیروی انسانی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور برای 
اجرای قانون کاداستر مرتفع شود چراکه معتقدند ثبت مالکیت اراضی 
در کاهش بسیاری از دعاوی ناشی از سند رسمی در کشور تاثیر بسزایی 

دارد.
  ملکشاهی: مجلس پیگیر اسامی نهادهای متخلف است 

الهیار ملکشاهی نیز در خصوص نحوه اجرای طرح کاداستر، گفت: در 
قانون کاداستر پیش بینی شده این طرح طی پنج سال در تمام کشور 
اجرا شود یعنی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور موظف شده از تاریخ 

ابلاغ قانون به مدت پنج سال طرح کاداستر را اجرا کند.
نماینده مردم کوهدشت در مجلس شورای اسلامی  با بیان اینکه 
تاکنون یک سال و چند ماه از ابلاغ و اجرای طرح کاداستر گذشته 
است، تصریح کرد: اخیرا گزارشی را رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
در کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس ارائه کرد که طبق آن 98 درصد 
کاداستر شهری انجام گرفته است، نزدیک به چهل درصد هم این طرح 
در حوزه اراضی منابع طبیعی، ملی و اسناد مربوط به دولت پیشرفت 
داشته است. وی با بیان اینکه رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک عنوان 

کرد طرح کاداستر در حوزه املاک کشاورزی و روستایی ضعیف تر اجرا 
شده است، افزود: مسئولان این سازمان معتقدند که تا پایان دوره پنج 
ساله قانونی مطرح، طرح کاداستر به طور کامل انجام می گیرد اما باید 
برخی از سازمان ها و نهادهای دولتی هماهنگی بیشتری با سازمان ثبت 
اسناد و املاک داشته باشند. ملکشاهی یادآور شد: اخیرا طبق مکاتبه 
ادرات،  اسامی  تا  املاک درخواست کردیم  و  اسناد  ثبت  با سازمان 
وزارتخانه ها و مسئولانی که با سازمان ثبت اسناد و املاک در اجرای 
طرح کاداستر همکاری نمی کنند را ارائه کند تا از طریق مجلس پیگیری 
شود. رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی، معتقد 
است: طرح کاداستر با انجام روش های دقیق به دنبال تثبیت مالکیت 
مردم است از این رو با تقویت فعالیت سازمان ثبت اسناد و املاک باید 

دیگر نهادهای دولتی را نیز همراه کرد.
  کاظمی: انتقاد از روند کند اجرای طرح کاداستر

محمد کاظمی در گفت  وگو با خانه ملت در خصوص نحوه اجرای طرح 
کاداستر، گفت: اجرای طرح کاداستر اساسی ترین کاری   است که باید 
در کشور دنبال شود تا املاک و اموال مردمی و دولتی به صورت فنی 
تقسیم بندی و تعیین تکلیف شوند، این قانون  اگرچه در بخش شهرها 
به خوبی اجرا شده اما متاسفانه سرعت اجرای قانون بسیار کند است. 
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه سازمان ها 

و دستگاه های مربوط به امور زمین موظف به همکاری با سازمان ثبت 
اسناد و املاک برای اجرای طرح کاداستر هستند، تصریح کرد: دولت 
معتقد به اجرای این قانون است، از این رو تاکنون همکاری مناسبی 
با سازمان ثبت اسناد و املاک کشور داشته است. کاظمی یادآور شد:  
نقصی در قانون و اجرای قانون وجود ندارد و تنها به اجرای کند قانون 
انتقاد وارد است که در این زمینه مشکلات بودجه ای و مباحث تخصصی 
برای پیاده سازی طرح کاداستر به عنوان علت کندی آن مطرح است. 
وی تاکید کرد: باید آموزش های لازم به کارشناسان سازمان ثبت اسناد و 
املاک ارائه شود تا روند اجرای قانون با سرعت بیشتری طی شود. نایب 
رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: 
ریاست سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نیز با حضور در کمیسیون 
قضایی و حقوقی از تدوین برنامه های ویژه برای اتمام طرح کاداستر خبر 

داده است.
  کمالی پور: سازمان  ثبت در اجرای طرح کاداستر به حقوق  

مردم تعدی  نکند
یحیی کمالی پور در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت در 
خصوص اجرای طرح کاداستر از سوی سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور، گفت: طرح کاداستر در شرایطی که اختلافات ملکی با تعدد 
دعاوی حقوقی در مراجع دادگستری وجود دارد که در مواردی این 

دعاوی بین افراد یا بین افراد و دولت بود توانست تا حدودی موثر واقع 
می شود. نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، 
افزود: اگر بتوان در راستای اجرای قانون کاداستر به صورت جامع تمامی 
اراضی دولتی را از بلاتکلیفی درآورد تا مالکیت اشخاص حقیقی و حقوقی 
مشخص شود در کاهش ورودی پرونده ها به مراجع قضایی، کاهش 
کلاه برداری ها و زمین خواری ها گام بزرگی برداشته خواهد شد. وی با 
بیان اینکه در کنار اجرای طرح کاداستر باید به حقوق افراد و تصرفات 
آنها توجه داشت، تصریح کرد: دولت تا زمانی که مالکیت بلامنازع خود 
را بر اراضی مشخص نکرده سازمان ثبت اسناد و املاک نباید نسبت 
به صدور سند اقدام کند. کمالی پور ادامه داد: در مواردی که اختلاف 
و تداخلی در خصوص حدودات اربعه املاک وجود دارد، سازمان ثبت 
اسناد و املاک باید ورود کند اما نباید با ارائه گزارش صرف از سوی 
ادارات مربوطه نسبت به صدور سند اقدام کند بلکه باید کارشناسان ثبتی 
خود را به محل فرستاده  تا گزارش را با واقعیت تطبیق دهد و چنانچه 
اختلافی هست در راستای رفع اختلاف مانع صدور سند ثبتی شوند. این 
نماینده مردم در مجلس دهم تاکید کرد: گزارش هایی از مردم مبنی بر 
تعدی به حقوق آنان در اجرای طرح کاداستر به ما ارائه شده است با این 
مضمون که از حدوداتی که در اسناد تنظیمی ذکر شده احساس نگرانی 
کردند چراکه با حقوق افراد تداخل دارد. نایب رئیس کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور برای اجرای طرح کاداستر باید از کارشناسان خبره و بیشتری 
استفاده کند و سرعت عمل به کار بدهند ضمن اینکه دقت داشته باشند 

تا به حقوق مردم تعدی نشود.
  فتحی: رفع دعاوی ناشی از سند رسمی به دنبال اجرای 

طرح کاداستر 
محمدجواد فتحی نیز در این خصوص با یادآوری اظهارات رئیس 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در کمیسیون حقوقی و قضایی، گفت: 
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک آماری از اجرای این طرح ارائه کرد و 
اذعان داشت که درصد کمی از اجرای این طرح باقی مانده است. نماینده 
مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه کاداستر، طرح قابل دفاع علمی است، تصریح 
کرد: اگر این طرح به درستی اجرا شود بسیاری از دعاوی ناشی از سند 
رسمی در کشور مرتفع می شود. عضو کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس 
شورای اسلامی، افزود: دولت یا هر سازمان دیگری که مدعی عدم اجرای 
طرح کاداستر در سازمان مربوطه خود باشد، می تواند اقامه دعوا کند، با 
این حال باید توجه داشت که کادستر طرح خوبی است و باید در اجرای 

آن کمک بسیار شود.

در گفت  وگو با نمایندگان مطرح شد؛ 

کاداستر؛ کابوس زمین خواران 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

انهدام باند سارقان ساختمان های نیمه کاره در قم 
رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند سارقان ساختمان های نیمه کاره در قم خبر داد و 

گفت: متهمان به ۵۰فقره سرقت در قم اعتراف کردند. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
افزایش سرقت از ساختمانهای نیمه کاره در قم موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی 
استان قم قرار گرفت. به گفته وی با بررسی جغرافیای جرم و انجام اقدامات پلیسی دو برادر 
سارق که سابقه دار بوده و با تشکیل یک باند اقدام به سرقت از منازل نیمه کاره می کردند، 
شناسایی شدند. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:با گستره تحقیقات پلیس مشخص شد 
متهمان به منزل خود تردد نداشته و به مکان نامعلومی متواری و پس از آشنا شدن با یکی از 
سارقان سابقه دار به همراه وی در امر سرقت از پست های برق داخل و حاشیه شهر قم نیز 
فعالیت دارند. سرهنگ کرمی گفت: سرانجام توسط مأموران پاسگاه سلفچگان دو نفر مظنون 
به سرقت از پست های برق به همراه ابزار آلاتی شامل تالیور، قیچی، قفل بر و دستکش جهت 
تحقیقات به اداره آگاهی استان قم منتقل شدند. وی افزود: این افراد پس از چندین مرحله 
تحقیق و ارائه ادله با توجه به مستندات موجود به بیش از ۳۰ فقره سرقت از ساختمان های 
در حال احداث و همچنین بیش از ۲۰ فقره سرقت از پست های برق در قم اعتراف که در 
این رابطه چهار تن از همدستان شان نیز دستگیر شدند. رئیس پلیس آگاهی استان قم 
گفت:متهمان تامین مخارج اعتیاد خود را علت انجام این سرقت ها بیان کرده که در ادامه 
سه نفر مالخر نیز شناسایی، دستگیر و پس از تحویل تمامی متهمان به مرجع قضائی استان 

با صدور قرار قانونی روانه زندان شدند. 

فرمانده انتظامی البرز خبر داد:

انهدام باند سارقان فرش فروشی در کرج
فرمانده انتظامی استان البرز با اشاره به انهدام باند سرقت فرش فروشی در کرج، گفت: 
پیرو عملیات صورت گرفت ۱۵ تخته فرش به سرقت برده به ارزش ۱۶۰ میلیون تومان 

کشف و ضبط شد. 
به سردار بخشعلی کامرانی صالح در نشست خبری با اصحاب رسانه که صبح چهارشنبه 
در ستاد فرماندهی نیروی انتظامی البرز برگزار شد، ضمن گرامیداشت دهه ولایت و عید 
سعید غدیر خم، اظهار کرد: برگزاری یادواره شهدای نیروی انتظامی و شهدای مدافع حرم 
استان البرز به بهترین شکل ممکن انجام شد. وی با بیان اینکه در تاریخ ۱۴ شهریور مطلع 
شدیم یک فقره سرقت از فرش فروشی در کرج صورت گرفته، افزود: ۳ سارق با همدستی 
یک سرایه دار ساختمان محل نگهداری فرش ها با طراحی پیچیده وارد فرش فروشی 
شدند. فرماندار انتظامی استان البرز خاطرنشان کرد: سارقان، مالک فرش فروشی را به شکل 
ناجوانمردانه مورد ضرب و شتم قرار دادند اما خوشبختانه این فرد به صورت معجزه آسا از 
چنگ مجرمان آزاد شد. وی گفت: این پرونده در کلانتری ۱۴ رسالت در دستور کار قرار 
گرفت و پیرو عملیات انجام شده سه سارق به عنف که جز مجرمان سابقه دار بودند دستگیر 
شدند. کامرانی صالح تاکید کرد: پیرو عملیات صورت گرفت ۱۵ تخته فرش به سرقت برده به 
ارزش ۱۶۰ میلیون تومان کشف و ضبط شد. وی با اشاره به پرونده سارقان جایگاه سوخت، 
تصریح کرد: ۳ نفر با استفاده از موتور سیکلت در ساعات پایانی شب و با استفاده از سلاح 
سرد وارد جایگاه سوخت شده و با تهدید چاقو اقدام به اخاذی و سرقت عنف مبالغ نقدی 
می کردند. فرماندار انتظامی استان البرز با تاکید بر اینکه با اقدامات فنی افراد مذکور دستگیر 
شدند، گفت: امسال سالی است که مقام معظم رهبری تاکید فراوانی در بحث اقتصاد مقاومتی 

اقدام و عمل داشته اند.

رئیس پلیس راه استان قم اعلام کرد :

دو کشته مجروح در پی واژگونی پژو 
در محوردلیجان-سلفچگان

رئیس پلیس راه استان از واژگونی یک دستگاه خودرو پژو در محور"دلیجان-سلفچگان"خبر 
داد و گفت: بر اثر این حادثه یکی از سرنشینان این خودرو در دم فوت و یک تن دیگر به 

شدت مجروح شد. 
سرهنگ"اردشیر جمشیدی راد"در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: 
یک دستگاه پژو۴۰۵ در محور "دلیجان-سلفچگان" به علت عدم توجه به جلو ناشی از 
خستگی و خواب آلودگی واژگون شد.  به گفته وی بر اثر این حادثه سرنشین پژو خانمی ۲8 
ساله در دم فوت و سرنشین دیگر مرد ۲۵ ساله نیز به شدت مجروح و توسط اورژانس راهی 
بیمارستان شد.  رئیس پلیس راه استان قم گفت: ۴8 درصد از تصادفات جاده ای منجر به 

جرح و فوت در شهریور ماه امسال در قم به علت عدم توجه به جلو بوده است. 
سرهنگ جمشیدی راد با بیان اینکه اوج مسافرت ها در ایام باقیمانده شهریورماه است و ۷۰ 
درصد خودروها با ظرفیت تکمیلی در محور ها تردد دارند  از رانندگان خواست، ضمن رعایت 

احتیاط و اتخاذ سرعت مطمئنه با هوشیاری کامل رانندگی کنند. 

شورای شهر قم تصویب کرد:

نامگذاری یک میدان در پردیسان به نام شهدای منا
 نامگذاری یک میدان در منطقه پردیسان قم به نام شهدای فاجعه منا، مخالفت شورای اسلامی 
شهر با پرداخت دیه توسط شهرداری در حق شهروندان و موافقت با کاهش عوارض بند دوم و 
هفتم ماده ۲ تعرفه عوارض در خصوص عوارض تراکم هتل ها از مهمترین مصوبات یکصد و نود 

و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم است. 
نخستین لایحه در جلسه شورای اسلامی شهر قم که عصر سه شنبه در سالن جلسه های این 
شورا برگزار شد، مربوط به اخذ مجوز واگذاری حق انتفاع بخشی از بلوک sw۳۱ به مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی استان قم برای احداث پایگاه اورژانس بود، این طرح با تاکید بر 
حفظ مالکیت شهرداری، تصویب شد.  * لایحه دوم در مورد اخذ مجوز واگذاری حق انتفاع زمین 
به کانون های فرهنگی هنری مساجد شرکت تعاونی مسکن طلاب رزمنده در بلوار امام رضا)ع( 
بود که تصویب نشد. نظر کمیسیون تخصصی شورای شهر در مورد این لایحه این بود که با توجه 
به این که محل نیاز به مسجد و مدرسه دارد با آن مخالفت شود.  *لایحه سوم نیز مربوط به اخذ 
مجوز اعمال ماده 9 نحوه خرید و تملک اراضی و املاک واقع در طرح های دولتی )طرح تفصیلی 
اجرای خیابان شهید فهیمی( بود. کمیسیون در مورد این لایحه چنین نظر داده بود: با توجه به 
ضرورت اجرای طرح و تسریع در پروژه، مقرر شد شهرداری نسبت به اعماده ماه 9 اقدام کند. در 
نهایت این لایحه مورد تصویب قرار گرفت.  *یک لایحه دو فوریتی با موضوع اخذ مجوز اسامی 

پیشنهادی جهت نامگذاری شوارع و معابر به نام شهدای فاجعه منا به پیشنهاد شهرداری وارد 
صحن علنی شورا شد. حسن بختیاری نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در این زمینه گفت: 
باید اصل نامگذاری خیابان به نام شهدای منا را انجام دهیم ولی در مورد تعداد نامگذاری ها باید 
بررسی های بیشتری انجام شود و پیشنهاد می کنم میدانی در منطقه پردیسان به یادمان شهدای 
منا اختصاص پیدا کند. حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: باید در سالگرد شهدای منا این نامگذاری صورت 
گیرد. در نهایت اعضای شورای شهر قم با نامگذاری یک میدان بدون نام در منطقه پردیسان 

)به نشانی پردیسان، بلوار آزادی، نرسیده به میدان شهدا( را به نام شهدای منا نامگذاری کردند.
پیشنهاد نامگذاری خیابان حریم ریل راه آهن تا خیابان امام رضا)ع( به نام آیت الله مویدی قمی 
و نامگذاری یک خیابان در بلوار دانشگاه پردیسان به نام یکی دیگر از شهدای منا، به کمیسیون 
خدمات شهری برای بررسی بیشتر ارجاع داده شد.  *لایحه دیگر اخذ مجوز معافیت در پرداخت 
عوارض اضافه ارزش کاربری سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها بود، با وجود 
این که نظر کمیسیون تخصصی شورا این بود که با توجه به فرهنگی بودن ملک، لایحه شهرداری 
مورد موافقت قرار بگیرد ولی تصویب نشد. خاطرنشان می شود: کل مبلغ ارزش افزده یک میلیارد 

و 8۰۰ میلیون ریال بوده که شهرداری ۵۲۰ میلیون ریال به آن تخفیف داده است. 

 *لایحه دیگر اخذ مجوز افزایش ردیف ۳۱۰۱۰۱ بودجه سال جاری جهت خرید ساختمان 
منطقه هشت بود که قرار شد شهرداری این زمین را خریداری و در آن مستقر شود، که تصویب 
شد.  *لایحه دیگر طرح شورا در خصوص کاهش عوارض ۴.۱ بابت بند ۷-۲ ماده دوم تعرفه 

عوارض در خصوص عوارض تراکم هتل ها بود که این لایحه مورد تصویب قرار گرفت.
حسن بختیاری نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در این زمینه گفت: شهر قم یک شهر 
زیارتی و نیازمند مراکز اقامتی است و باید از ساخت و سازها حمایت کنیم و در زمینه هتل و مراکز 
اقامتی عوارض را کاهش دهیم. محسن عابدینی پور از دیگر اعضای شورای شهر نیز گفت: باید 
به موارد مجاز مراکز تخفیف دهیم و اگر هتل ها طبق قانون عمل کنند باید به آنها کمک کنیم.

علی اضغر جدی معاون درآمد شهرداری قم در این جلسه گفت: باید نسبت به تخلف ها حالت 
بازدارندگی ایجاد کنیم، تدوین مقرارت مربوط به سال 9۳ است و ما تشریفات طولانی را طی 
می کنیم ولی به راحتی آن را کاهش می دهیم، اگر یکی دو هتل مشکل داشت می توان به آنها 
کمک کرد ولی نباید عمومیت پیدا کند.  نعت الله عواطف رستمی عضو شورای اسلامی شهر 
قم گفت: من این طرح را امضاء کرده بودم ولی امروز این امضا را پس می گیرم، اگر می خواهیم 
کاهش دهیم باید برای کسانی که قانون را رعایت می کنند این کار را انجام دهیم، نه برای کسانی 

که تخلف می کنند و اضافه بنا دارند.






